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„ Şcoala este pârghia cea mai puternică, pe care se reazimă      

existenţa şi înălţarea neamurilor”. Această frază evidenţiază cu 
fidelitate rolul pe care îl are şcoala în societate.

Trăim într-o lume a informaţiei şi a vitezei, o lume în care nu 
rezişti decât dacă eşti foarte bine pregătit. Pentru a „exista” şi pentru 
a te „înălţa” pe plan profesional trebuie să ştii cât mai mult, să ai 
cunoştinţe multiple, să fii pregătit pentru orice domeniu de activitate.

Aici poate fi identificată misiunea şcolii, aceea de a pregăti elevii 
în a face faţă încercărilor de pe plan profesional şi în acelaşi timp, 
încercărilor vieţii.

Şcoala trebuie să fie în permanentă legătură  cu toate schimbările 
care intervin pe plan pedagogic, social, politic, economic etc., pentru 
a transmite şi elevilor aceste schimbări şi de a-i face să interacţioneze 
cu mediul politic, economic, social etc. În acelaşi timp trebuie să 
adapteze conţinutul, structura şi funcţiile sale, să fie flexibilă şi să 
permită integrarea socială rapidă a elevilor.

Pe parcursul întregii noastre existenţe suntem elevi, şcolari ai 
vieţii, pentru că ne este oferită în fiecare zi o lecţie nouă, o lecţie de 
viaţă. Putem spune deci, că învăţăm toată viaţa, dar cunoştinţele de 
bază sunt dobândite în timpul şcolii. 

Astfel ne dăm seama de faptul că şcoala nu ne formează 
doar din punct de vedere profesional, ci şi pe plan personal. De 
ce zic pe plan personal? Pentru că şcoala, o dată cu acel nivel de 
cunoştinţe modelează şi caracterul elevilor. Anumite trăsături cum 
ar fi   perseverenţa, rezistenţa fizică şi psihică, puterea de muncă, 
competitivitatea şi cea mai importantă - dorinţa de a reuşi în viaţă de 
unul singur, sunt imprimate treptat în mentalitatea elevilor.

Prin activitatea desfăşurată, şcoala identifică toate calităţile 
şi defectele fiecărui elev în parte şi trebuie să facă totul pentru 
valorizarea maximă a calităţilor, stimularea aptitudinilor, a atitudinilor 
şi a trăsăturilor de personalitate şi îndreptarea defectelor.  Ceea ce 
trebuie subliniat este că toate acestea nu pot fi realizate decât cu 
ajutorul domnilor profesori.

Misiunea lor este complet îndeplinită atunci când elevul ajunge 
să-şi depăşească maestrul.

Prin educarea şi formarea caracterului elevilor, 
şcoala oferă societăţii persoane capabile, bine 

pregătite ce pot continua activitatea cu succes, 
atât pe plan economic, cât şi pe plan social, 

politic, educaţional.

Diana Sandu, cls. a XII – a E

Şcoala în actualitatea românească

Foto: Gabriel Lupu, cls. a XI-a A
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Diferenţa dintre cunoaştere şi necunoaştere
„ Educaţia nu reprezintă ce 

ai putut să memorezi, şi nici cât 
de multe ştii. Educaţia îţi permite 
să diferenţiezi cunoaşterea de 
necunoaştere.” Anatole France.   

Care sunt primele 
aspecte pe care le observăm la 
o  persoană? Dacă trecem de 
superficialitate, nu vom vedea 
doar ochii verzi, părul lung 
sau oricare alt detaliu fizic, ci 
vom observa comportamentul 
persoanei respective. 
Întotdeauna vom fi impresionaţi 
de cineva care ştie să poarte o 
conversaţie plăcută, însoţită de 
o gestică şi mimică pe măsură, 
de cineva ce dispune de un 
calm, un şarm şi o sobrietate 
impresionantă. Şi bineînţeles, 
vom fi oripilaţi de contrariul unei 
astfel de persoane sau de copilul 
vecinului care rupe, strică, 
sparge şi ţipă toată ziua. Toate  
aceste aspecte menţionate mai 
sus nu sunt decât  rezultate ale 
educaţiei.   

Fundamentul educaţiei 
îl constituie „cei 7 ani de 
acasă”. Bazele educaţiei sunt 
formate în decursul fragedei 
copilării de către părinţi. Astfel, 
micul învăţăcel stabileşte 
primul contact cu societatea 
în  momentul în care îi sunt 
insuflate valorile familiei. 
Armand Carrel spunea că    
„educaţia este mijlocul prin care 
părinţii îşi transmit defectele 
proprii, copiilor lor”.  Acest lucru 
este inevitabil, este imposibil 
ca părinţii să nu transmită şi 
defecte, dar pe lângă aceste 
defecte, se transmit cunoştintele 
de bază necesare în viaţă. 

Cea mai minunată parte a 
unui individ este personalitatea, 
iar la baza ei se află educaţia. 
Caracterul unei persoane poate 
fi modificat prin educaţie. 
Până şi viziunea asupra vieţii şi 
dorinţa cuiva de a reuşi în viaţă 
sunt cultivate tot prin educaţie. 
B. Young afirmă că „educaţia 
este puterea de a gândi limpede, 
puterea de a acţiona bine în 
lucrarea lumii, puterea de a 
aprecia viaţa.”, fiind totodată 
„un vaccin contra violenţei.”. 

Nu poţi spune niciodată 
că ai terminat de învăţat, că ştii 
tot ceea ce îţi este necesar în 
viaţă. Educaţia începe odată cu 
primii paşi şi continuă, continuă 
toată viaţa, chiar dacă nu ne 
dăm seama. Aşadar, educaţia 
este descoperirea treptată a 
ignoranţei noastre. Unii spun că 
educaţia este pregătirea pentru 
viaţă, alţii spun că educaţia este 
viaţa însăşi. După opinia mea, 
ambele afirmaţii sunt corecte, 
deoarece cât timp eşti pe  
băncile şcolii  eşti educat pentru 
viaţă, te pregăteşti pentru viaţă, 
dar când iei contact cu lumea 
reală, viaţa te educă prin marile 
ei lecţii oferite zi de zi.   

Să revenim totuşi la 
perspectiva unui licean, care nu 
urmăreşte decât să acumuleze 
cât mai multe cunoştinţe, să 
înveţe să se poarte în societate, 
să fie caracterizat de diplomaţie 
şi maniere astfel încât să 
corespundă cerinţelor societăţii. 
Prin educarea continuă, se 
ajunge la un moment dat la 
autoeducare, moment în care 
scala de valori creşte, nevoile de 
autodepăşire şi autostimulare 
crescând concomitent. Iar 
evoluţia individului are ca efect 
evoluţia societăţii, şi aceasta din 
urmă duce la o altă evoluţie a 
personalităţii umane.    

Pe  lângă  ansamblul 
de valori sociale, politice, 
economice, unei persoane îi este 
oferit prin educare ceva şi mai 
important. Acel ceva se numeşte 
încredere, încredere în propria 
persoană, în cunoştinţele sale, 
în credinţa de reuşită. „ Educaţia 
este mişcarea din întuneric 
spre lumină” (Alan Bloom), este 
dobândirea artei de a utiliza 
cunoştinţele” (A.N. Whitehead) 

Însă ceea ce contează cel 
mai mult la cineva  şi ceea ce 
face diferenţa se deduce din 
următorul citat. Vă las pe voi să-
mi spuneţi dacă am dreptate:   

„Educaţia este ceea ce 
supravieţuieşte după ce tot ce 
a fost învăţat a fost uitat.”  B.F.  
Skinner. 

                                                                                                 

 Diana Sandu, clasa a XII – a E

Ziua Mondială a 
Educaţiei

În fiecare an, la data de 
5 octombrie se sărbătoreşte 
în instituţiile de învăţământ  
Ziua Mondială a Educaţiei, 
cunoscută şi sub numele de 
Ziua Profesorilor. 

  
Ziua de 5 octombrie a 

intrat în calendarul mondial în 
urma unei Conferinţe speciale 
din anul 1966, în care s-a 
adoptat o recomandare 
UNESCO privind statutul 
profesorilor, document ce 
evidenţiază drepturile şi 
responsabilităţile profesorilor, 
motivându-i totodată prin 
recunoaşterea acordată. 
Potrivit Monitorului Oficial, 
acest document a fost 
adoptat de către guvernul 
României la data de 30 
septembrie 1994 şi a fost 
inaugurată de directorul 
general al UNESCO, Federico 
Mayor, la Conferinţa 
internaţională asupra 
educaţiei de la Geneva din 
1994.  

  
Deşi nu o arătăm 

întotdeauna, domnilor şi 
doamnelor profesoare din 
lumea întreagă, vă apreciem 
şi vă mulţumim pentru toate 
eforturile pe care le depuneţi 
pentru noi. 

                                   
 La mulţi ani!
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Este EMO 
doar un  trend 
vestimentar sau 
un stil de viaţă?

Mulţi 
adolescenţi 
încearcǎ sǎ gǎ-
seascǎ în jurul lor 
modele pe care 
le folosesc drept 
bazǎ în formarea 
propriului lor 
caracter. Aceastǎ 
perioadǎ, a 
adolescenţei, 
este una 
fragilǎ în care 
individul 

foreazǎ în 
propriul 

“eu” 

în  scopul     
gǎsirii punctelor sale forte.  

Nu suntem totdeauna 
capabili sǎ judecǎm dupǎ 
principii clare şi sǎ realizǎm 
cǎ în noi “zace”  puterea de 
a  schimba lumea. Devenim 
EMOtivi  şi  sensibili, sau 
chiar foarte duri în exterior,  
dacǎ simţim cǎ nu suntem 
la fel de buni ca ceilalţi. 
Aceste EMOţii tumultoase 
şi negative, care duc la 
pierderea încrederii în sine 
şi depresie, par a fi dat şi 
denumirea manifestǎrii 
“EMO”.

Sunt 
adolescenţii din ziua 
de astǎzi mai predispuşi 
la astfel de  manifestǎri 
interioare  decât erau cei 
din trecut?

Mijloacele 
de informare moderne 
te ajutǎ sǎ afli mai multe 
despre “bucuriile şi 
suferinţele” planetei, dar 
te şi ispitesc la tot pasul. 
Putem afla cum se realizeazǎ 
o bombǎ artizanalǎ doar 
accesând un site …ce alt 
exemplu mai elocvent putem 
găsi?!

Lumea EMO e lipsitǎ 
de speranţǎ, plinǎ de sufe-
rinţǎ. Se citeşte pe chipul 
lor, chiar şi in spatele 
unui zâmbet  se ascunde 
tristeţea. De cele mai multe 
ori EMO sunt persoane cu 
o sensibilitate deosebitǎ, 
cu un temperament slab, 

introvertiţi care au trecut 
printr-un moment dificil 

în viaţa lor sau care nu 
sunt mulţumiţi de sine.

În stilul  lor de viaţǎ  
un rol foarte important  
îl are muzica pe care o 
ascultǎ. Muzica EMO îşi are 
începuturile în jurul anilor  
`90 debutând ca un subgen 
al muzicii rock. În prezent 
acest gen poartǎ denumirea 
de “emocore”  fiind o 
combinaţie între versurile 
mai romantice  şi muzica 
“hardcore”. Numeroase 
formaţii sunt considerate ca 
aparţinând acestui “curent”: 
“Funeral For A Friend”, 

“Panic! At The Disco”, 
“Dead Poetic”, “Lost 

Prophets”, “Jimmy Eat World”, 

“Silverstein”.
Temele acestor 

cântece sunt tristeţea, 
disperarea, iubirea 
trǎdatǎ, furia, 
sentimente negative ale 

unor persoane 
incapabile sǎ 
fie puternice 

şi echilibrate. Ca un ele-
ment de recurenţǎ apare 
moartea văzutǎ ca una din 
posibilitǎţile de a scǎpa de 
suferinţǎ, de a evada dintr-o 
existenţǎ care aduce numai 
durere:” I don’t need to be 
saved/Five steps away from 
the cliff top” Funeral For A 
Friend – Monsters. 

Prin acusticǎ şi versuri, 
acest gen de muzicǎ 
declanşeazǎ ea  însǎşi o 
stare de angoasǎ, îi ajutǎ sǎ 
se adânceascǎ în tristeţe şi 
durere.

Trend-ul vestimentar 
EMO, dominat de culori 
întunecate sau foarte 
ţipătoare, machiaj strident, 
coafuri asimetrice, cu un 
breton ce ascunde ochii, 
unghii de culoare neagrǎ, 
piercing-uri, e doar un mijloc 
de a atrage atenţia celor din 
jur, de a ieşi în evidenţǎ.

E chiar un mod de a-şi 
arǎta suferinţa, e un doliu al 
vieţii netrǎite din plin.

                                                                                Oana Macovei, cls. a XII – a E              

Foto:  Ioana Munteanu, cls. a XI-a D
Gabriel Lupu, cls. a XI-a A

Ilustraţie: Georgiana Dună, cls. a XI-a E
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Cutiile Pandorei
sau

Ai grijă ce cutie deschizi...

 Atunci când ne 
naştem, Dumnezeu 
ne arată cât de mult 
ne iubeşte. Şi ne oferă 
fiecăruia dintre noi „da-
ruri”, pe care ajungem 
să le deschidem pe tot 
parcursul vieţii. 

Primul „dar” pe 
care îl deschidem 
este cel mai important 
şi mai valoros decât toate: 
el este viaţa. Pe locurile 
următoare sunt fel şi fel de 
cutii, mai mari sau mai mici, 
mai grele sau mai uşoare, 
pe care El le-a împachetat 
frumos în hârtie colorată. 

Toate sunt etichetate. 
Pe cea roşie cu inimioare 
scrie „iubire”, pe cea albă, 
cu îngeraşi „puritate”, pe 
cea multicoloră, înflorată 
„bunătate”. Toate sunt ale 
noastre. Le luăm în braţe, 
le strângem cu putere, ne 
jucăm cu ele, sub privirea 
blândă a Lui. 

Dar fericirea nu 
este niciodată veşnică. 
Pe faţa Lui apare o urmă 
de tristeţe, de nelinişte, 
de neputinţă. Ne întinde 
mâna în timp ce ochii Îi 
sunt aţintiţi undeva în 
depărtare. Din 
curiozitate 
ne întoarcem 
şi vedem… 
alte cutii. 
Acum sunt 
mai multe! 

Tot din curiozitate 
ajungem la ele. Nu sunt atât 
de vesele din cauza gamei 
reci de culori şi stângăciei 
cu care au fost împache-
tate. Dar copii fiind, nu ştim 
să distingem binele de rău. 
Căutăm totuşi o părere, un 
sfat. Întoarcem privirea… 
Au rămas doar cutiile, dar 
El unde e? S-a supărat? Nu. 
Atunci de ce ne-a părăsit? 
Dar nu ne-a părăsit, ci pur 
şi simplu  s-a întors în cer, 
pentru că răspunsul nu 
trebuie să vină de la el.

Şi uite aşa, rămânem 
singuri, cu propria viaţă în 
mâini şi cu o mulţime de 
cutii în jurul nostru. 

Ne aflăm în 
partea cutiilor negre. 

Fără să ne gândim 
prea mult, apare 
întrebarea: „ce 

poate fi aşa de 
rău?”. Şi, fără nici 

un motiv, poate doar 
datorită faptului că 
ambalajul aproape rupt 

ne este mai accesibil, le 
deschidem. Aşa intrăm 

în contact cu ura, care e 
atât de puternică încât ne 
orbeşte, ne acoperă mintea 

şi sufletul, cu răutatea, 
care ne face mai 
„duri”, şi cu violenţa 
care ne ia minţile, ne 

dezumanizează.
Aceasta din 

urmă, ne fură deci 
din viaţă. De aceea 
ea, violenţa, poate 
fi considerată una 
dintre cele mai de 

temut rele. 
A fi violent înseamnă 

a te îndepărta de condiţia 
de om. Oamenii violenţi nu 
au inimă, au o piatră, care 
oricât de mult ar fi atinsă, 
nu poate fi frântă. Oamenii 
violenţi nu au sentimente, 
au ochii mereu uscaţi, au 
fiinţa veşnic însetată de 
ură, lăcomie, dorinţa de a 
distruge. Când lovesc, sunt        
satisfăcuţi pentru că îşi pun 
în aplicare toate gândurile 
şi ideile diabolice care le 
macină mintea.

Dar acesta este 
portretul pe care îl poate 
contura o privire din 
exterior. Aşadar sunt doar 
aparenţele, este ceea ce se 
vede, este masca. Ce se află 
cu adevărat în interiorul 
acestor oameni este un 
mister, o enigmă. Oare chiar 
le curge răutate prin vene?

Faptul că sunt ciudaţi 
nu poate fi contestat. Dar 
oare cine sau ce i-a făcut 
aşa? Ei înşişi? E greu de 
crezut. Nu există oameni 
normali care să-şi propună: 
„vreau să fiu violent, să 
aud oameni plângând, să-i 
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văd cum se chinuie în faţa 
mea”. Deci, nu e vorba de 
mentalitatea lor.

 
Poate că viaţa i-a 

încercat mai mult decât pe 
noi, ceilalţi. Poate că i-a 
crescut violenţa, şi nu o 
privire şi o mână blândă. 
Poate părinţii lor, când erau 
mici, au deschis numai cutii 
negre, iar ei au fost obligaţi 
să facă acelaşi lucru. La 
fel cum se întâmplă şi 
cu animalele din pădure, 
care sunt sălbatice tocmai 
datorită faptului că se nasc 
şi se dezvoltă în sălbăticie. 

Aşa şi ei. Vrând, 
nevrând, au crescut într-un 
mediu nefavorabil, în care 
copilăria le-a fost furată, 
iar sămânţa de furie înfiptă 
în ei a încolţit rapid şi 
a fost împrăştiată în 
întreaga lor fiinţă.

Şi acum ce-i de 
făcut? Sunt oamenii violenţi 
oameni pierduţi? Majoritatea 
ar răspunde că da. Dar nu e 
aşa. 

Violenţa e o boală. Una 
gravă, cu efecte multiple. 
Dar asta nu înseamnă că 

ea nu poate fi tratată. De 
către cine? De către noi, 
cei sănătoşi. Noi suntem     
doctorii. Numai noi putem 
să le scoatem piatra care 
apasă în interiorul lor şi să 
le facem un transplant de 
inimă. Să înceapă operaţia!

Anestezia este partea 
cea mai grea, este refuzul 
lor de a primi ajutor. Dar 
atâta timp cât doctorul nu 
abandonează, tot serul 
din seringă va pătrunde 
în pacienţi, invadându-le 
întreaga fiinţă. Vor deveni 
astfel mai liniştiţi, mai 
înţelegători. 

Violenţa este determinatǎ, 
în cele mai multe cazuri, de 
un instinct. Este o reacţie 
a faptului cǎ te  simţi 
ameninţat, simţi cǎ ceva 
e în pericol, fie viaţa ta 
sau poate chiar orgoliul. 
Adrenalina pare a fi cel mai 
puternic drog, sub influenţa 
ei “uiţi” sǎ mai gândeşti, 
doar acţionezi. Se spune cǎ 
diferenţa dintre om şi animal 
o face în principal raţiunea, 
capacitatea de a ne înfrânge 
instinctele primare. Prin 

Operaţia constă doar 
într-o vorbă bună, un gest 
prietenesc, o strângere 
de mână. Atât... După 
care urmează perioada 
de recuperare, în care 
trebuie să ne vizităm zilnic 
pacienţii, să le arătăm că le 
suntem alături.

Aşa se vindecă 
violenţa. Şi numai tu, cel 
sănătos, o poţi face! Tu eşti 
doctor, ei îţi sunt pacienţi. 
Dovedeşte că poţi fi doctor 
bun, fără eşecuri în carieră.

Îţi doresc să ajungi 
renumit, iar lista de 
pacienţi vindecaţi să fie 
lungă. Şi nu uita atunci 
când vei fi părinte, să ai 
grijă de copilul tău, să nu 
se joace pe lângă cutiile 

negre. Copilul tău nu 
trebuie să trăiască cu 
violenţă în familie, 

nu trebuie să fie acela 
care îţi opreşte mâna 
şi îţi simte furia cu care 
urmează să loveşti.

Lăcrămioara Bîndar, cls. a XII-a D

educaţie omul îşi însuşeşte 
valorile umane reuşind astfel 
sǎ nu cedeze instinctului, 
lipsa de educaţie are ca efect 
un comportament brutal, 
lipsit de respect, conducând 
astfel la violenţǎ. Violenţa 
ne face sǎ coborâm ca 
fiinţe, determinǎ o involuţie. 
Coboarǎ nu doar “atacatorul” 
sau “victima” ci şi martorii. 
Copiii care asistǎ la scene 
de violenţǎ în familie ajung 
de cele mai multe ori sǎ 
aibǎ  probleme de  integrare 

socialǎ, probleme  psihologice 
cum ar fi neîncrederea în 
sine şi în cei din jur, chiar şi 
o dezvoltare fizicǎ mai lentǎ. 
Persoanele care provin din 
asemenea familii, în care 
violenţa este o manifestare 
aproape zilnicǎ, devin la 
rândul lor violenţi, ajungând 
la maturitate sǎ fie  şi ei 
factori determinanţi ai unui 
mediu violent. Educaţia este 
vaccinul antiviolenţǎ!

Oana Macovei, cls. a XII – a E              
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Home alone…de România 
Subiectul articolului 

este de actualitate şi a fost 
dezbătut de nenumărate 
ori în tabloide sau talk-
show-uri, în România 
zilelor noastre - migraţia 
forţei de muncă, ce are 
drept rezultat copiii lă-
saţi în voia unor părinţi 
wannabe (înlocuitori, ca-
re se vor a fi părinţi de 
urgenţă) care nu sunt nici 
pe departe în măsură să le 
ofere ce au nevoie, pentru 
a înfrunta vâltorile vieţii. 
Şi sperăm ca titlul să fie 
reprezentativ pentru ceea 
ce abordăm noi în acest 
articol. 

Poate că unora dintre 
voi li se va părea puţin cam 
deplasat şi deloc potrivit că 
abordăm situaţia cu umor, 
când de fapt nu este cazul. 
Ei bine nu este aşa. Haideţi 
să ne amintim totuşi: câţi 
dintre noi nu am vazut 
« Singur acasă », măcar una 
dintre cele patru faimoase 
serii ale filmului. Şi poate 
că vă amintiţi că în una 
dintre ele copilul din rolul 
principal este pur şi simplu 
uitat acasă de familia care 
pleacă în vacanţă. 

Situaţia din ţara 
noastră este oarecum 
asemănătoare, numai că 
aici copilul nu este uitat, ci 
lăsat în urmă de un părinte 
care, într-adevar, părăseşte 
ţara în speranţa unei vieţi 
mai bune; însă rezultatul 
este acelaşi: un copil care 
va trece prin transformări 
nu tocmai uşor de suportat 
şi cu rezultate nu neapărat 

pozitive în urma acestei 
decizii.

România este o ţară în 
care această situaţie este 
deja o problemă majoră, 
oamenii se confruntă cu 
sărăcia mai mult decât în 
alte ţări europene, de aceea 
şi deciziile de a părăsi 
ţara în speranţa unei vieti 
mai bune sunt numeroase 
şi luate în momente de 
disperare, fără a gândi la 
rece problema. Şi faptul 
că părinţii nu se gândesc 
foarte bine la o astfel de 
decizie nu este nici pe 
departe la fel de grav ca 
faptul că nu se consultă 
absolut deloc cu odraslele 
lor, în majoritatea cazu-
rilor, ci îi pun în faţa fap-
tului împlinit, spunând 
simplu… « Mami pleacă 
să facă bani ca să-ţi fie 
ţie bine. Tu o să stai cu 
bunica ».  De cele mai 
multe ori părinţii sunt 
plecaţi ani întregi fără 
a se mai întoarce măcar 
pentru o scurtă perioadă 
în ţară, astfel, copiii devin 
adolescenţi, se maturizează 
şi se formează în lipsa unei 
voci care să-i îndrume.

Statul a încercat 
să prevină tendinţa 
părinţilor de a pleca fără 
să informeze  autorităţile 
despre intenţiile lor şi 
despre persoana care se 
va ocupa de copil, prin 
amendarea cu 1000 de 
lei, însă ştim cu toţii că 
nu asta e soluţia. Poate că 
nu ar trebui să spun asta, 
dar este evident că această 

decizie nu are niciun efect, 
din moment ce numai 
7% din cei care pleacă 
informeaza şcoala sau 
organizaţiile de protecţie 
a copilului despre acest 
lucru.

Problemele cu care se 
confruntă zi de zi aceşti 
copii sunt rezultatele 
proaste la învăţătură şi 
chiar abandonul şcolar, 
situaţii pe care mulţi 
dintre noi le-am întâlnit în 
şcolile sau liceele noastre. 
În plus, problemele legate 
de alcool (sau droguri în 
general), şi uneori chiar  
tendinţele sinucigaşe 
creează adevărate drame 
printre adolescenţi.

Se discută mult des-
pre asta, ştim cu toţii 
însă, cam la acest lucru 
se rezumă tot ajutorul pe 
care îl primesc aceşti copii: 
discuţii şi constatări. Mulţi 
dintre noi considerăm 
că e de-ajuns să facem 
tot felul de statistici. 
Nu e deloc suficient, 
spre exemplu, să 
constătam doar 
că în România 
sunt 350.000 de 
astfel de copii, 
că din ei 126.000 
au ambii părinţi 
plecaţi la muncă 
în străinătate, şi 
că Moldova este 
regiunea cea mai 
afectată de acest 
fenomen, că aici 
sunt cei mai mulţi 
copii în situaţii 
critice. În urma 
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unui astfel de studiu s-a 
constatat că judeţele în 
care migraţia devine din 
ce în ce mai intensă sunt: 
Vrancea, Bacău, Neamţ şi 
Suceava. Iată că şi judeţul 
nostru se află printre ele 
şi poate că ar trebui cu 
toţii să vedem în asta un 
semnal de alarmă, poate 
că ar trebui să facem ceva 
pentru aceşti copii. Nu 
mă refer la slogane ‘hei 
rupiste’ de genul « Să 
creăm locuri de muncă 
pentru părinţi pentru a nu 
mai fi nevoiţi să plece la 
muncă în străinătate! », 
pentru că afirmaţiile ră-
mase în stadiul de teorie 
nu au nici o importanţă, 
iar oamenii care erau 
obligaţi să demareze 
proiecte de eradicare a 
acestui fenomen, dacă nu 
şi-au făcut datoria până 
acum, mi se pare greu să-i 

convingem să şi-o 
facă pe viitor; 

nu, eu mă 
refer la 

lucrurile pe care le putem 
face la nivel de comunitate, 
să fim dispuşi să le oferim 
sprijin moral şi să le fim 
alături la orice oră din zi 
şi din noapte. Şi să fim 
dispuşi să-l oferim atunci 
când îl vor cere,  nu să 
fim indiferenţi, aşa cum 
ştim prea bine că s-a 
întâmplat de obicei. Să 
lăsăm deoparte clişeele 
de genul: « ei bine da, eu 
îţi înţeleg suferinţa » sau 
« stai liniştit, că mâine va 
fi mai bine  ». 

De ce spun că ar trebui 
evitate clişeele de acest 
tip? Pentru că ei, copiii 
cărora li se spun lucrurile 
acestea, nu cred o iotă 
din ele, lucru confirmat de 
co-realizatorul articolului, 
care e un copil ce trăieşte 
singur pentru că părinţii 
muncesc în Italia de ani de 
zile. 

Nu este uşor să trăieşti 
departe de părinţi şi dacă 
sunt mulţi cei care pretind 
că înţeleg sentimentele 
tumultuoase care îi 
încearcă pe astfel de copii, 
adevărul e că nimeni nu 
poate înţelege suferinţa 
prin care trec, doar cei 
care sunt într-adevăr 
sensibilizaţi de acest 
fenomen, sau cei care au 
avut parte de experienţe 
asemănătoare. 

Colega mea de 
redactare spunea, în timp 
ce încercam să încropim 
articolul - ea fiind unul 
dintre adolescenţii ce se 
găsesc în situaţia de a se 

maturiza în lipsa părinţilor 
– că uneori, simte cum 
lumea în care trăieşte, 
pe care s-a chinuit să 
o clădească singură, cu 
dragoste şi speranţe, tinde 
uneori să se prăbuşească 
în singurătatea care devine 
copleşitoare, invadându-i 
uneori până şi locurile în 
care se simţea în siguranţă, 
unde  evenimentele exte-
rioare nu o puteau atinge. 

Niciun copil nu 
înţelege de fapt  plecarea 
părintelui său, sau mai 
bine spus nu vrea să 
accepte acest lucru, fiind 
pus în faţa faptului împlinit 
el nu face decât să sufere 
şi să se închidă în sine. E 
trist, dar un tânar home 
alone traversează stări şi 
sentimente contradictorii: 
dacă la început acesta 
era sfâşiat de dorul de 
părinţi, o dată cu trecerea 
timpului el devine aproape 
indiferent, înstrăinat de 
singurele fiinţe cărora le 
pasă cu adevărat de el.

Iată deci cum arată 
generaţia viitorului în 
România: în primul rând 
nesigură, maturizată 
forţat şi sub influenţe 
întâmplătoare,  fără o bază 
solidă în ceea ce priveşte 
educaţia. Depinde de noi 
să schimbăm această 
situaţie, dar numai dacă 
avem puterea de a renunţa 
la nepăsare, de a deveni 
altruişti.

                                                                     
Ada Cătălina Macarie, cls. a XII – a D
          Cătălina Mihu, cls. a X – a D
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INTERVIURI
România este o ţară în care situaţia copiilor ce cresc singuri - părinţii lor 

muncind şi trăind în străinătate de ani de zile - a atins un punct critic. Oamenii se 
confruntă cu sărăcia mai mult decât în alte ţări europene, de aceea şi deciziile de a 
părăsi ţara în speranţa unei vieţi mai bune sunt numeroase şi luate în momente de 
disperare, fără a gândi la rece problema. Şi faptul că părinţii nu se gândesc foarte 
bine la o astfel de decizie nu este nici pe departe la fel de grav ca faptul că nu se 
consultă absolut deloc cu copiii  lor, în majoritatea cazurilor, ci îi pun în faţa faptului 
împlinit, spunând simplu “Mami pleacă să facă bani că să-ţi fie ţie bine. Tu o să 
stai cu bunica”.  De cele mai multe ori părinţii sunt plecaţi ani întregi fără a se mai 
întoarce măcar pentru o scurtă perioadă în ţară, astfel, copiii devin adolescenţi, se 
maturizează şi se formează în lipsa unei voci care să-i îndrume.   

 În speranţa că vom putea sensibiliza comunitatea în privinţa dramei trăite de  
copiii de “stranieri” sau de “căpşunari”, am realizat două interviuri  ce ilustrează 
tipologii extreme : elevul caracterizat prin eşecul şcolar şi elevul performant.  

 În ambele cazuri se observă o anumită tendinţă de negare a propriei drame, 
mascată de un grad mai mic sau mai mare de ancorare în real, de acceptare firească 
a cursului vieţii. 

Reporter: Ai ambii părinţi plecaţi în 
străinătate, sau locuieşti doar cu unul dintre 
părinţi?

F.N.:  Părinţii mei sunt divorţaţi de ceva 
timp, iar mama mea mă întreţine şi pe mine 
şi pe ea, muncind în străinătate.

R:  De cât timp este plecată mama ta ?

F.N.: Mama a ales să muncească în Italia 
de cinci ani deja, sperând că astfel ne va fi 
mai bine.

R: În tot acest timp de câte ori a venit să 
te vadă ? Vine frecvent să te vadă ?

F.N.: Frecvent  ? Dacă faptul că m-a 
vizitat de trei ori în cinci ani se ia în calcul, 
atunci da, ne vedem frecvent.

R: Consideri că cei ce spun că situaţia 
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F.N.: Păi, e greu de 
explicat şi chiar dacă aş 
reuşi să explic, nu ar fi 
prea mulţi cei care să 
mă înţeleagă. Poate doar 
cei care sunt în aceeaşi 
situaţie. De exemplu, mi-e 
foarte greu cu mâncarea 
şi curăţenia. Prefer să nu 
discut despre alt tip de 
probleme.

R: Consideri că da-
că ai fi avut un sprijin, 
dacă ai fi avut părinţii 
aproape şi dacă ai fi fost 
supravegheat, situaţia ta 
ar fi fost mai bună ?

F.N.: Mult mai bună. 
Cred că dacă ar fi fost 
mama, în special, situaţia 
mea ar fi fost altfel. Cred 
că am fost dezavantajat 

ta  şcolară este precară se 
înşală, sau recunoşti că ai 
probleme ?

F.N.: Recunosc, am 
probleme. Însă faptul că 
toţi se reped asupra mea 
cu reproşuri, nu mă ajută 
deloc, de fapt nu mă face 
decât să mă afund şi mai 
mult. Aşa fac când sunt 
încolţit şi neînţeles.

R:   Cum ai descrie, 
din punctul tău de vedere,  
situaţia ta ?

de la bun început de 
faptul că nu o am pe 
mama aproape. Mi-a fost 
foarte greu să pot concura 
cu ceilalţi, ca dovadă că 
de cele mai multe ori am 
pierdut în ceea ce priveşte 
notele de la şcoală.

R: Ţi-ai învinovăţit 
vreodată mama pentru 
faptul că nu te afli printre 
elevii de vârf ai liceului ?

F.N.: Mama nu este 
vinovată pentru că nu 
învăţ, nu este acolo din 
plăcere, dimpotrivă, mă 
gândesc că nici ei nu-i 
este prea bine fără mine. 
A fost nevoită să plece la 
muncă în străinătate.

R: Consideri că ai 
făcut suficiente eforturi 
pentru ca situaţia ta să se 
îmbunătăţească ?   

Ai făcut vreodată  
eforturi în acest sens?

F.N.: Eforturi…ei bine, 
din punctul meu de vedere, 
cred sincer că am făcut, 
însă poate nu destule. Unii 
încă nu şi-au dat seama că 
eu chiar mă străduiesc.

R: Cercul tău de 
prieteni este format tot 
din liceeni cu probleme 
asemănătoare ? Ei au 

părinţii în ţară ?
F.N.:  Prietenii mei sunt 

cu totul şi cu totul dintr-o 
altă poveste. Situaţia lor 
diferă mult de a  mea, este 
mult mai bună. 

R:  Ai simţit vreodată 
vreun fel de sprijin din 
partea autorităţilor locale, 
sau a agenţiilor cu profil 
de protecţie a copilului ? 
Persoanele avizate ţi-au 
oferit vreodată ajutor (în 
afara obişnuitelor ‘vorbe 
de duh’ ) ? 

F.N.: Sincer,  prefer să 
mă descurc singur. E mai 
bine aşa. Însă, pentru a 
răspunde întrebării: nu am 
nevoie de ei, nu o să am 
nevoie de ei şi nici nu ar 
fi mulţi amatori, sunt sigur 
de asta, pentru că până 
acum nu s-a oferit nimeni, 
şi sunt deja  cinci ani de 
când mă descurc singur.                                       

Reporter: Ada Cătălina           
Macarie, cls. a XII-a D                                                    
Intervievat: Florin Nechita, 
cls. a XII-a D
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C.M.: Nu mă pot ajuta în 
rezolvarea problemelor legate 
de şcoală, pentru că  distanţa 
ne împiedică, însă au ştiut 
întotdeauna cum să mă facă 
să mă simt mai bine atunci 
când eram bombardată de 
evenimentele care apar zi de zi 
în viaţa unui adolescent.

R: Bănuiesc că  te-ai gândit 
deja la posibilitatea de  a urma 
cursurile unei anume facultăţi. Ai 
luat în considerare opţiunea de a 
lucra în afara ţării?   

 
C.M.: Prima mea opţiune 

este România însă, dacă ceva 
mai bun mi s-ar oferi,   ar exista 
posibilitatea să accept plecarea 
din ţară.

R: Te-ai oferi vreodată drept 
exemplu pentru cei care au 
probleme la şcoală ? 

C.M.: Nu mă simt chiar în 
măsură, însă aş putea să le dau 
un sfat. Nu au nimic de pierdut 
dacă se ţin de şcoală, dimpotrivă, 
beneficile nu vor întârzia să  apară,  
acum sau în viitor. Aşa că pot să 
renunţe cu uşurinţă la câteva ore  
petrecute pe internet, sau în bar 
cu prietenii, din proprie iniţiativă 
chiar, dacă nu e cineva lângă ei 
care să le amintească asta tot 
timpul.

Reporterul: Tu eşti unul dintre 
copiii care au părinţii plecaţi în 
străinătate. Acest lucru ţi-a cauzat 
vreodată probleme în ceea ce priveşte 
activitatea şcolară ?

 C.M.: Până acum nu mi-au dat 
târcoale astfel de probleme. Sunt o 
elevă cu capul pe umeri, acest lucru nu 
mi-a fost neapărat insuflat de părinţi,  
de aceea lipsa lor nu a avut consecinţe 
negative în ceea ce priveşte  şcoala.

R:  Se pare că eşti privilegiată şi nu 
ai avut mari dificultăţi din acest punct  
de vedere. Care consideri tu că ar fi 
cauza problemelor altor elevi ?

C.M.: În primul rând, e vorba de 
personalitatea fiecăruia. Apoi contează 
şi persoanele care formează anturajul 
elevului, relaţia cu persoana în grija 
căreia te afli. Şi desigur importanţa 
pe care elevul o acordă şcolii. Astfel, 
adolescenţii ‘sacrificaţi’ de părinţi ar 
trebui să fie suficient de maturi ca să 
nu se autodistrugă luând note proaste 
şi chiulind de la şcoală.

R: Se fac nenumărate campanii 
cu scopul de a scoate din impas copiii 
aflaţi în situaţii asemănătoare cu a ta. Cu 
toate acestea, ai simţit vreodată sprijin 
de orice fel, din partea celor autorizaţi 
să îl ofere ?

 C.M.:  Din păcate nu. Ca dovadă că 
aceste campanii nu prea sunt eficiente.

R:  Părinţii tăi se lasă copleşiţi de 
problemele de zi cu zi sau sunt încă 
interesaţi de situaţia ta şcolară, nu doar 
de cea materială ?

Reporter: Ada Cătălina 
Macarie, cls. a  XII -a D                                           
Intervievat :Cătălina Mihu, 
cls. a X -a D
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Ca să vezi ce mai şcoală 
în sec. XXI: pleacă elevul de 
acasă, silit, bătut şi schingiuit 
de alarma telefonului, înarmat 
cu lene şi somn, cu gândul la 
noaptea care tocmai a trecut; 
destinaţia: şcoala. Însă, la 
nici două sute de metri de 
şcoală, revelaţia divină a 
căzut peste proprietarul 
barului S’iven Bup, care  
acuma vreo doi ani a 
înălţat atrăgătoarea şi 
binefăcătoarea clădire. 

Sleit de putere, 
elevul nostru, intră 
fericit în miraculosul 
edificiu, şi-şi comandă o 
cafea sau solicită, după 
gust, alte servicii: mai o 
ţigară, mai o tărie  şi uite-aşa, 
déjà în întârziere, omul nostru 
se opreşte să-şi răcorească un 
pic sufleţelul. 

Nu durează decât o oră şi,  
plictisit, cu o oarecare energie, 
se uită la ceas; ar mai fi stat 
el, da’ ce să-i faci? Vine mama 
la şedinţă şi vede absenţele, 
ş-apoi  dacă-l pune pe Sfântul 
Nicolae în funcţiune? 

S-a  sunat deja de intrare. 
Cioc! Cioc! “Mă scuzaţi c-am 
întârziat, sunt bolnav, m-am 
lovit, n-am putut, ...  “ şi alte 
vrăjeli de genul ăsta, bietul prof 
tace şi înghite gogoşile elevului, 
spunându-şi: “Nu mai schimbă 
şi el placa?” şi-l iartă, şi tace de 
parcă el n-ar fi conştient de ce 
se-ntâmplă în jurul lui. 

S-a dus ora; avem româna, 
ce ne facem? N-am scris tema 
şi  pune 2 dac-o găsim în 
dispoziţie nu tocmai favorabilă 
nouă. Ce să facem? Ce să facem? 
Şi iată cuvântul magic:”S’iven!”. 
Genţile, mapele-n cuier, pe sub 
bănci, pe spatele colegilor, o 

vorbă bună către tovarăşi să nu 
spună nimic şi … într-o clipită 
am ajuns la S’iven. 

Dar stai, 
că acum ne-
am adunat 
toată gaşca, 
d i s t r a c ţ i a 
e-n floare, 

grosimea fumului de ţigară a 
atins apogeul, nu mai vedem 
cât e ceasul, şi de şcoală ne 
aducem aminte abia pe la 
ultima oră, c-avem franceza. 
Grăbiţi, stresaţi, agitaţi, lasând 
băuturile pe masă, se grăbesc, 
întreaga “turmă”, să ajungă la 
timp că de nu, “rămânem la 
francă!”. 

În această situaţie, din 
6-7 ore pe zi, domnul elev, 
ajuns acum în postura de a 
lua decizii singur în ceea ce-l 
priveşte, “serveşte” doar 2-3, 
cu indulgenţă 4 ore. Bineînţeles, 
în cele  mai multe cazuri, prin 
intervenţia scutirilor medicale 
sau a cererilor, absenţele sunt 
motivate, iar nota la purtare 
salvată. Doar vorba aceea: 
“Hoţul neprins, negustor 
cinstit!”. 

Aşa azi, aşa mâine, se 
creează obişnuinţa şi uite-aşa,  
în mintea şi sufletul elevului 
se strecoară sentimentul de 
respingere faţă de şcoală, 
ideea că şcoala nu este altceva 

decât o omidă care ne 
mănâncă tinereţea şi 
viaţa, şi ne obligă să ne 

consternăm pierderii 
timpului şi învăţatului 
inutil, uitând că dacă 
“Ai carte,  ai parte!”. 

De la absenteism 
se ajunge treptat 
şi incontestabil la 
abandon şcolar; elevul 
simte că sunt mai 
importante în viaţă 
obţinerea banilor, 
odihna nelimitată 
şi necondiţionată şi 
chiar întemeierea 
unei familii, decât 
fecventarea cursurilor 
şcolare, obţinerea 
unei identităţi sociale 
şi economice, iar când 
realizează greşeala, 
este déjà prea târziu: 
îşi dă seama de 
ireversibilitatea tim-
pului, că totul curge, 
la fel ca apa unui râu 
şi că, orice-ar face, 
nu vor mai putea 
dobândi ceea ce-au 
avut cândva: libertate, 
inocenţă, întreaga lu-
me la picioarele lor…

Ionela Dragomir, cls. a XII-a D
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 Învăţătura 
la tinereţe e ca o 
dantelă săpată în 
piatră sau Rădăcina 
învăţăturii e amară, 
dar rodul ei e dulce - 
par două fragmente 
din discursurile 
înţelepte care ne 
sunt ‘servite’ de 
părinţi şi profesori. 
Sunt fraze pe care 
unii dintre noi nu 
le iau în serios, 
refuzând să lupte 
pentru a ajunge 
în profunzimea 
lucrurilor, refuzând 
să vadă dincolo de 
eforturile cu care 
asimilează unele 
cunoştinţe. Astfel,  
pierdem dragostea 
pentru carte şi, de 
fapt pierdem din 
ceea ce ar putea fi 
viitorul, din ceea ce 
am putea fi noi. 

Nu sunt mândră 
de ceea ce spun,  
însă mă aflu printre 
cei care credeau că 
este greu şi inutil 
să înveţi bine, să te 
procupe atât de mult 
şcoala, cu toate că 
am fost premiantă 
încă din clasa I. 
Am avut ocazia să 
mi se demonstreze 
că a învăţa e într-
adevăr util şi că 
s p e c i a l i z a r e a 
într-un anumit 

domeniu aduce după sine 
nenumărate beneficii, 
desigur,  numai acordând 
importanţă şi dedicând 
tot timpul tău liber, toată 
voinţa ta. Mie nu mi-a fost 
niciodată greu să mă dedic 
unui domeniu, mai ales că 
sunt îndrăgostită definitiv şi 
irevocabil de tot ceea 
ce înseamnă  limba 
engleză; visez încă 
din grădiniţă să 
am un viitor bazat 
pe cunoaşterea 
acestei limbi. 

Sârguinţa cu 
care m-am ocupat 
de studiul acestei 
limbi mi-a fost 
r e compensa tă 
atunci când mă 
aşteptam mai 
puţin, pentru că 
ştim cu toţii că 
răsplata vine cu 
mult mai târziu 
decât ai vrea. 
Împreună cu 
Virginia Stratulat, 
fostă elevă a 
Liceului Teoretic 
Ioan Slavici Pan-
ciu, atunci în 
clasa a XII-a , am 
participat la un concurs 
despre care nu ştiam mare 
lucru la început, doar că va 
trebui să ne demonstrăm 
competenţele în limba 
engleză sau franceză, 
prin conversaţia cu ceilalţi 
concurenţi şi cu profesorii 
examinatori. Se spune că 

încrederea te ajută să treci 
peste orice; nouă ne-a lipsit 
încrederea şi totuşi  am  
reuşit. Concursul consta de 
fapt în a demonstra care 
dintre concurenţi, (şi nu au 
fost deloc puţini, în jur de 40), 
stăpânea cel mai bine una 
din cele două limbi străine. 

Ulterior am aflat că premiul 
era o excursie în Franţa, mai 
exact la Strasbourg, oraşul 
sediu al Parlamentului 
Uniunii Europene. De fapt, 
avea să fie mai mult o vizită 
de lucru, întrucât am fost 
înştiinţaţi că, odată ajunşi 
acolo, urma să participăm 
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la diferite activităţi concurs 
bazate pe cunoştinţele 
noastre despre Uniunea 
Europeană şi mai ales pe 
ideile noastre care ar fi putut 
veni în sprijinul creării unei 
Uniuni mai prospere şi mai 
unite, o adevărată Familie 
Europeană. 

 Această acţiune face 
parte dintr-un proiect mult 
mai mare, la nivelul întregii 
Comunităţi Europene, numit 
Euroscola. Proiectul  constă 
în alegerea unor adolescenţi 
din toate ţările membre UE, 
pentru o vizită la Parlamentul 
Uniunii Europene. 

Am avut enorm de 
muncă, de învăţat, am primit 
atât de multe materiale 
informative încât la sfârşitul 
pregătirii, care a durat în 
jur de o lună, ajunsesem 
să ştim despre Uniunea 
Europeană până şi cele mai 
mici detalii. 

Emoţiile care ne-
au urmărit în toată 
această perioadă 
merită într-adevăr 
menţionate, cred 
cu tărie că au fost 
constructive, că şi 
ele ne-au ajutat 
să fim la înălţime 
în acea zi de 18 
ianuarie 2008. 
Examinatorii de 
la Parlament au 
fost cu adevărat 
încântaţi de 
modul în care 
s-a prezentat 
echipa României 
- trebuie spus 
că judeţul nostru 
a fost singurul 
selecţionat pentru 
participarea la 
acest concurs 
european, iar elevii 
proveneau de la 

diferite licee din Focşani, 
Panciu şi  Adjud. Am fost 
la înălţime, după spusele 
multor persoane avizate, 
şi, în cadrul workshop-
urilor la care am participat, 
maniera de expunere, 
argumentele noastre pe 
teme precum Democraţie 

şi viitor, Mediu, Transport, 
Energie, Stimularea Europei, 
2008 - Anul intercultural al 
dialogului, Viitorul Europei, 
Politica socială şi ocuparea 
forţei de muncă,  s-au făcut 
remarcate.  

Am reuşit să ne facem 
remarcate  printre  elevi 
ai unor colegii renumite 
în Vrancea, datorită 
cunoştinţelor noastre şi 
a modului în care ne-am 
descurcat în situaţii limită, în 
plus, trebuia să demonstrăm 
calităţi deosebite de 
comunicare şi sociabilitate. 

Poate că Liceul Teoretic 
Ioan Slavici Panciu va mai 
avea reprezentanţi la acest 
concurs, ale căror rezultate 
să-i aducă prestigiu.

Merită deci să învăţăm, 
să fim consecvenţi în 
pregătirea noastră, pentru 
că de oportunităţile ivite - 
stagii, burse, concursuri, 
excursii în străinătate – vor 
profita doar cei ce-şi vor 
demonstra competenţa.

Foto: Virginia Stratulat
            Ada Cătălina Macarie

    Ada Cătălina Macarie, 
                                    cls. a XII-a D
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În anul şcolar 2007- 2008, liceul 
nostru a fost înscris în Programul 
internaţional Eco-Şcoala, care în România 
se derulează sub egida Centrului Carpato-
Danubian de Geoecologie, cu scopul de a 
sensibiliza comunitatea şcolară cu privire 
la principalele probleme de mediu cu care 
se confruntă societatea în care trăim şi 

mai ales la cele cu care se confruntă şcoala în care ne desfăşurăm activitatea. 
 Sub îndrumarea doamnelor profesoare Luminiţa Cociorbă şi Doina Jalbă - 

coordonatoare ale proiectului – precum şi a domnilor diriginţi, ce ne-au fost alături, 
în liceul nostru 
s-au desfăşurat 
activităţi cu 
caracter ecologic 
care au antrenat 
un număr mare 
de elevi şi au avut 
impactul dorit. Elevii 
au demonstrat încă o 
dată că sunt dispuşi 
să se implice în pro- 
iecte de mediu, dacă 
au alături diriginţii, 
profesorii şi părinţii, 
dacă li se apreciază 
efortul depus, dacă 
sunt încurajaţi. 

Activităţile au fost 
numeroase şi variate: 
de documentare, 
dezbatere pe tema 
deşeurilor şi reciclării 
acestora, concursuri, 
proces ştiinţific, acţiuni 
de ecologizare în curtea 
liceului, expoziţii de eco-
mărţişoare şi desene, 
campanii de informare la 
nivelul comunităţii locale, 
redactarea unui buletin 
informativ „Info-Eco-Lis”, 
campanie de colectare şi 
valorificare a maculaturii, 
etc.
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Excursia la Rezervaţia naturală Cheile Tişiţei, la care au participat colegi de-
ai noştri din liceu, s-a dovedit a fi un mijloc eficient de a veni în contact direct cu 
frumuseţile naturii pe care oamenii încă nu le-au distrus, iar de Ziua Mondială a 
Mediului am fost invitaţi să participăm la activitatea pregătită cu acest prilej de elevii 
Colegiului Mihail Kogălniceanu Focşani. 

Concursul „Clasa mea e clasă Eco”, desfăşurat în perioada 1 martie - 30 mai 
2008, prin care s-a urmărit creşterea gradului de implicare a elevilor în îmbunătăţirea  
şi conservarea mediului ambiant din cadrul şcolii, amenajarea colţului Eco în fiecare 
clasă, conştientizarea importanţei conservării resurselor naturale şi colectării selective 
a deşeurilor în coşuri personalizate, cunoaşterea şi respectarea normelor Eco-codului, 
a antrenat toţi elevii liceului nostru. 

Elevii clasei a X-a E (actuala a XI–a E), împreună cu doamna profesoară Viorica 
Apostol, a reuşit să se claseze pe primul loc, cu 98 puncte. Pe tot parcursul concursului 
ei au demonstrat că sunt un colectiv unit şi că au înţeles scopul acestui concurs, fiind 
permanent motivaţi şi mobilizaţi de doamna dirigintă. Şefa clasei a avut bunăvoinţa de 
a ne dezvălui într-un scurt interviu micile secrete ale reuşitei lor:

R: După cum ştim, 
clasa ta a fost clasată pe 
locul I la concursul „Clasa 
mea e clasă Eco”. Consideri 
ca aţi meritat acest loc?

B.T.: Da, consider 
că am meritat acest loc 
deoarece am respectat toate 
criteriile acestui concurs şi 
nu numai atât, am întrecut 
toate aşteptările în ceea 
ce priveşte modul nostru 
de organizare şi partea de 
creativitate.

R: Când v-aţi înscris la 
acest concurs, care au fost 
priorităţile?

B.T.: Toate aspectele 
ce au ţinut de îndeplinirea 
cerinţelor concursului au 
fost tratate de noi în aceeaşi 
masură: de la curăţenia de zi 
cu zi, aranjarea colţului Eco, 
ghivece cu flori şi verdeaţă 
până la   amenajarea cla-
sei cu panouri, afişe cu 
informaţii.

R: În urma participării 
la Programul Eco-Şcoala, 
poţi să ne spui ce înseamnă 
pentru tine, şi mai ales 
pentru clasa ta, o viaţă 
Eco?

B.T.: Pentru colegii mei 
şi pentru mine, viaţa eco 
inseamnă să trăieşti într-
un mod în care nimic din 
ceea ce faci să nu dăuneze 
mediului înconjurător, 
astfel vom avea o viaţă 
sănătoasă, pentru noi şi 
generaţiile viitoare.

R: Cum consideri că 
este perceput proiectul 
Eco-Şcoala la noi în liceu?

B.T.: Consider că 
toţi elevii din liceu s-au 
implicat în acest proiect, iar 
emulaţia a fost benefică.

R:Crezi că elevii sunt 
mai preocupaţi decât înain-
te de problemele de mediu 
cu care ne confruntăm?

B.T.: Proiectul „Eco-
şcoala” a fost primul 
semnal de alarmă care ne-a 
determinat să ne implicăm 
în mod concret în acţiuni 
de ameliorare a calităţii 
mediului înconjurător. 
Important este ca aceste 
activităţi să continue 
şi să creeze o conduită 
ecologică responsabilă 
şi permanentă. Întreaga 
comunitate trebuie să 
înveţe să trăiască eco.

R: Vei mai participa 
împreună cu clasa ta, pe 
viitor, la Programul Eco-
Şcoala? 

B.T.: Da, sigur că vom 
mai participa.                                        

 Reporteri:  Harţuche Isabela,
       cls. a X – a D                                                                                                                                  

Mihu Cătălina, 
            cls. a X – a D                                                                                       

Intervievat: Toma Bianca,  
      cls. a XI-a E
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Hotărâtă să plec să 
cunosc împrejurimile 
am plecat într-o 
dimineaţă de sâmbătă 
să vizitez Vrancea. Şi 
nu, nu superficial, ci 
hotărâtă să mă încarc 
de istoria locurilor 
splendide pe care 
aveam să le vizitez. 
Am început turul 
meu cu mănăstirea 
Lepşa. Aceasta este 
aşezată în inima 
munţilor şi dealurilor 
Vrancei, Mănăstirea 
Lepşa fiind o oază de 
linişte şi frumuseţe, 
un loc în care eu am 
avut ocazia să mă 
întâlnesc cu natura şi 
să mă regăsesc. Am 
continuat turul meu în 
universul mănăstirilor 
cu una foarte 
spirituală. Situată în 
comuna Homocea, 
satul Ploscuţeni,  
mănăstirea Sihastru 
domină valea Siretului. 

Frumuseţea locurilor 
şi preocuparea pentru 
natură, îmbinată ast-
fel cu credinţa m-au 
făcut să găsesc în 
acest mic colţ de 
rai un loc minunat 
de reculegere. Am 
încercat să alternez 
credinţa cu istoria şi  am 
pornit către Mausoleul 
de la Mărăşeşti. Am 
fost impresionată de 
poveştile celor care 
au murit pe front. 
Cel mai interesant 
mi s-a părut faptul 
că se spune că 
mausoleul impune 
un respect atât de 
mare, încât însuşi 
Hitler, în momentul 
în care aviaţia 
aliaţilor bombarda 
Valea Prahovei şi 
ameninţa Moldo-
va, i-a cerut lui 
Antonescu să tri-
mită la Mărăşeşti 
doua                  subunităţi 

de antiaeriană care să 
apere Mausoleul. Am 
lăsat alt loc splendid 
pentru a vizita un loc 
mistic-focul viu de 
la Andreiaşu. Situat 
pe Valea Milcovului, 
focul viu - o suprafaţă 
d r e p t u n g h i u l a r ă 
40/20m - lipsită de 
vegetaţie şi acoperită 
cu piatra măruntă. 
În această suprafaţă 
se găsesc spaţii 
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libere prin care ţâşnesc 
liber gaze naturale ce 
ard singure, sau pot fi 
aprinse. Flăcările sunt 
slab colorate, de 30-50 
cm înălţime şi sunt greu 
de observat la lumina zilei. 
Impresionată de această 
minunăţie a naturii nu 
am stăruit, ci am plecat 
spre o alta în care natura 
şi-a lăsat amprenta. La 
câţiva kilometri de Lepşa 
se află Cascada Putnei, 
o rezervaţie naturală 
în miniatură. Am ajuns 
acolo coborând nişte scări 
de piatră protejate cu 
balustrade. Cascada are 
circa 80 de metri lungime, 
iar apa se strânge într-
un lac cu o adâncime de 
aproximativ 12 metri. Am 
poposit mai mult aici şi am 
admirat “bulboanele” sau 
ochiurile de apă formate 
prin curgerea puternică 
a râului. Vâltoarea apelor 
m-a relaxat având un 
efect terapeutic. Pentru 

că îmi place să gust 
diferite feluri de 
mâncare (mâncare 
bună, ca la mama acasă) 
m-am pregătit pentru 
un ospăţ pe cinste cu 
aperitiv, felul principal 
şi felul secundar: 
păstrăv. Aşa am aflat 
mai multe şi despre 
păstrăvăria Lepşa. 
Înfiinţată în 1955, cu o 
capacitate de 10 tone 
de păstrăvi, pentru 

consum şi repopularea 
apelor, Păstrăvăria Lepşa 
este una din principalele 
surse de păstrăv proaspăt 
pentru unele dintre 
restaurantele de top din 
întreaga Românie, de aici 
putând fi achiziţionat la 
preţuri foarte atractive 
păstrăv pentru consum 
personal. Într-adevăr 
carnea de păstrăv este 
deosebită la gust şi foarte 
sănătoasă, reprezentând 
o delicatesă culinară. 
Nu puteam să termin 
turul meu fără a vizita 
Casa memorială “Ion 
Roată”. Casa memorială 
a fost inaugurată la 24 
ianuarie 1959, cu prilejul 
Centenarului Unirii Prin-
cipatelor Române, în 
casa în care a locuit 
Ion Roată, din cătunul 
Gura Văii şi strămutată 
la şoseaua ce leagă 
oraşul Panciu de Soveja. 
Casa cuprinde obiecte 
specifice ambientului 
familial şi social în care a 
trăit Ion Roată şi mărturii 
documentare privind ac-
tivitatea sa în Divanul 
ad-hoc al Moldovei 
(1857), ca deputat al 
ţărănimii putnene. Am 
plecat încărcată de 
această pagină de istorie 
parcă tristă - timpul 
este veşnicul duşman 
al omului - timpul trece 
peste orice personalitate. 
Ochii mi-au fost câteva 

zile clătiţi de splendoarea 
locurilor mirifice ale 
Vrancei. Hotărâtă să îmi 
împart experienţele, 
v-am povestit şi vouă. 
Şi nu uitaţi că oriunde 
v-aţi duce e un colţ de 
rai pentru că Dumnezeu a 
făcut pământul, dovadă a 
măiestriei şi perfecţiunii 
Sale.                                                                     

Loredana Diaconu, 
clasa a X – a E

Foto: Gabriel Lupu, cls. a XI-a A
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Donato, 
Bramante, Rafael 
Sanzio, Antonio 

de Sangallo, 
Michelangelo 
Buonarroti, Carlo 
Maderno şi  Lo-
renzo Bernini au 
ridicat la Roma 
de-a lungul unui 
veac şi jumătate, 
din 1506 până 
în 1657, unul 

dintre cele mai 
grandioase complexe 
arhitectonice  din 

câte cunoaşte 
lumea 
modernă:  
,,San Pietro 
in Vaticano”. 
Pe malul drept 
al Tibrului, pe 
locul unde se 
află din anul 326 
basilica înălţată 
de Constantin 
cel Mare, avea 
să  prindă 
viaţă cea mai 
impresionantă   
mărturie a 

capacităţii arhitecturii 
re-nascentiste.

,,San Pietro in 
Vaticano“ este un edificiu 
de mari proporţii, întins 
pe o suprafaţă de peste 
douăzeci şi patru de 
mii de metri pătraţi, 
cu o înălţime care prin 
cupolă atinge aproape  o 

sută patruzeci de 
metri, în cele din 
urmă unitară prin 
forţă, în ciuda 
planurilor care au 
fost schimbate 
nu o dată,  a 
faptului că este 
opera atâtor arhi-
tecţi. Datorită 
geniului lor, 
datorită intenţiei 
de grandoare 
a papilor şi a 

secolelor în care  a fost 
clădită, a proiectului 
lui  Bramante, pe care 
l-a schimbat Rafael, 
la care a revenit în linii 
mari Michelangelo şi  pe 
care l-a împlinit Carlo 
Maderno, San Pietro  a 
devenit unitar printr-o 
măreţie caracteristică, 
irezistibilă în ciuda a 
tot ceea  ce specialiştii 
pot stabili şi deplânge  
ca adaos sau realizări 
mai puţin izbutite ale 
unor intenţii generale. 
S-ar putea spune că 
San Pietro a devenit un 
conglomerat monolitic, 
o creaţie arhitectonică 
a cărei forţă interioară 
face să se piardă, pentru 
omul obişnuit –şi poate 
nu numai pentru el- 
neconcordanţele, să 
rămână uriaşe peste 
vreme.  Între 1655 şi 
1657, Lorenzo Bernini 
a înălţat splendida  
coloanadă care  între-
geşte complexul închi-
zând grandios şi elegant 
o piaţă care astfel îşi 
marchează originalitatea 
formei şi spaţialitatea.

Grandoarea devine 
paradoxal intimă sau mai 
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degrabă accesibilă prin 
ritmurile, dimensiunile 
şi linia colonadei, care, 
adâncindu-se în elipsă, 
permite parcă o boltă 
gândului, ridicând parcă 
privirea către statuile 
care corespund  fiecărei 
coloane, impunând 
identificarea, ducând-o 
mai departe către 
cele care se înălţă pe 
puternica faţadă a 
domului. Colonada lui 
Bernini, faţada cu toate 
defectele ei a lui Maderno 
reprezintă etape nece-
sare în întâlnirea cu 
capodopera lui Bramante 
şi a lui Michelangelo, cu 
“San Pietro in Vaticano”, 
cea mai grandioasă 
înfăptuire  a arhitecturii 
renascentiste italiene, 
mândra afirmare a unui 
nou drum în  evoluţia 
artei arhitectonice, re-
zultat  al unui proces 
de sinteză a operelor 
câtorva personalităţi de 
geniu.

Importanţa religioasă

Bazilica “Sfântul 
Petru” este sediul 
principalelor manifestări 

ale cultului catolic şi 
are o funcţie solemnă 
cu ocazia celebrării 
sărbătorilor “Naşterii 
Domnului”, “Paştelui”, 
ritualelor din “Săptămâna 
Sfântă”, proclamării no-
ilor papi şi funeraliilor 
celor defuncţi.

În “nava” laterală 
dreaptă au avut loc în 
anul 1870 şedinţele 
Conciliului Vaticanului. 

Atracţia turistică

 Bazilica 
“Sfântul Petru” 
reprezintă una 
din principalele 
obiective 
turistice pentru 
orice vizitator al 
Romei. Venind 
de la podul 
“Sant’Angelo”, 
după ce parcurge 
îngusta stradă 
“del Borgo”, 
vizitatorului i se 
deschide dintr-o 
dată, dinspre “Via della 
Conciliazione”, un 
spaţiu vast şi solemn, 
care-l umple de 
înmărmurire: vederea 
faţadei strălucitoare, 
recent restaurată a 
bazilicei.

Fie pe scări, fie 
cu un ascensor, se  
poate  ajunge pe terasa 

acoperişului, 
după alte 537 de 
trepte pe “Loggia 
Panoramica”, de 
unde privitorul are 
o vedere magnifică 
asupra oraşului.

Dacă vrei 
să vizitezi un 
oraş care  este  
în topul celor 
mai cunoscute 
din Italia,  unde 
vei descoperi 
monumente şi 
mâncăruri impre-

sionante, mergi la 
Roma. Vei asista la 
cursele de maşini 
Ferarri sau vei 
participa la unul 
dintre festivalurile 
anuale, care 
celebrează arta şi 
cultura.

Alina Sava, cls. a X-A E
Foto: Mădălina Cociorbă
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Născut la 5 octombrie 1944 în comuna Moviliţa, Vrancea.
Absolvent al Liceului Teoretic “Ioan Slavici” din Panciu  şi al Facultăţii de Filologie 

a Universităţii “Al. I. Cuza”, Iaşi.
A funcţionat ca profesor de Limba şi literatura română şi limba franceză la licee 

din Adjud, Focşani şi Odobeşti.
Se află printre iniţiatorii Stagiunii Teatrale a Elevilor din Focşani (S.T.E.F.), având 

la activ coordonarea a zece spectacole.
 Redactor şef-adjunct al prestigioasei publicaţii “Revista  noastră”.
Publică volumele “PROFESORII-SUPLININD AU DOBÂNDIT”, “CERŞETORI ÎN LODEN”, 

”MULTUM IN PARVO – MIC TRATAT DESPRE PERFECŢIUNE”, “CONACUL DINTRE VII” şi 
“GENERAŢII – DIALOGURI NECESARE”.

Primeşte diploma “Omul Anului 2004” de la “The American Biographical Institute-
S.U.A.” pentru merite în cultură şi educaţie.

În 2005 a fost inclus  în dicţionarul “2000 Outstanding Intellectuals, Of The 21St 
Century” ( 2000 DE INTELECTUALI ÎNSEMNAŢI AI SECOLULUI 21) editat de International 
Biographical Centre Cambridge – Anglia.

Editează, din anul 2000, pe cont propriu, revista naţională de literatură “Salonul 
Literar” şi revista şcolară “Pururi Tânăr”.

Reporter (Georgiană Dună, elevă în clasa a XI-a E) :  Aţi studiat la Liceul “Ioan 
Slavici”. Cum era în acea perioadă? Cum vedeţi diferenţele dintre LIS-ul de ieri şi 
LIS-ul  de astăzi?

Culiţă Ioan Uşurelu (scriitor) : Am absolvit Liceul “Ioan Slavici” în 1962. Pe 
atunci scopul elevilor era doar învăţătura. Astfel, dintr-o clasă terminală au reuşit la 
facultate 90%. Diferenţele dintre atunci şi acum sunt mari. În primul rând, noi eram  
frustraţi de  “libertăţi” precum  chiulitul, discotecile erau mai rare,  iar prezenţa în 
bibliotecă a elevilor era permanentă. Nota la purtare îşi punea amprenta asupra 
elevului, în timp ce acum, nu mai are valoare, nici nu-i pasă de ea. Atenţia noastră era 
îndreptată doar spre cărţi,  astăzi  atenţia e îndreptată doar spre internet, televizor, 
distracţii. Nu spun că nu sunt necesare şi acestea, dar trebuie păstrată o limită, 
ştiindu-se foarte bine că o cultură adevărată se formează doar cu ajutorul cărţii 
şi nu a internetului, televizorului etc. Doar contactul direct cu cartea îţi luminează 
mintea, te face să reflectezi la ce-au gândit alţii şi să iei ce-i mai bun din experienţa 
acestora.

 Astăzi Liceul “Ioan Slavici” beneficiază de o dotare de excepţie. Astfel, aveţi 
un cabinet de informatică deosebit şi o bibliotecă extraordinară . Folosiţi-le cum 
trebuie şi veţi deveni oameni adevăraţi!

Interviu prof. Culiţă Ioan Uşurelu
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Reporter: Ce v-a determinat să fiţi profesor? De ce această direcţie?

C.I.U. : Am devenit profesor având în minte o idee romantică: să contribui la educarea 
şi culturalizarea poporului meu. Poate şi pentru că am avut aici, la Panciu, dar şi la 
Moviliţa, profesori pe care i-am admirat şi i-am iubit. Câteva exemple: d-na Robescu 
(astăzi Mistodiniş) , care locuieşte în Moviliţa-Trotusanu, d-na Alexiu, d-l Bandrabur,  
d-l Voinea, d-na Diaconescu, d-l Ciulacu etc. Acestea au fost modelele mele. Nu ştiu 
dacă am atins nivelul lor, dar am încercat. Mi-e şi frică să te întreb ce modele aveţi voi 
tinerii. Dacă îmi vei răspunde că sunt Adi de la Vâlcea , Adrian de Vito sau alţii de aceeaşi 
talie!? Sper să aveţi şi voi printre profesori sau cunoscuţi modele demne…

Reporter: De ce aţi ales să predaţi limba şi literatura română şi limba şi literatura 
franceză?

C.I.U. : Am ales să predau limba română şi franceză pentru că mi s-au părut 
esenţiale. Dacă nu ştii matematică sau fizică nu se observa într-o discuţie, dar dacă nu 
ştii româneşte, se vede clar că nu eşti pregătit.

Reporter:  Care e cea mai dificilă parte a meseriei de profesor?

C.I.U. : Partea cea mai dificilă dar şi cea mai interesantă a meseriei de profesor este 
munca permanentă cu omul. Şi nu-i deloc uşor să educi oameni care, acasă, uneori, 
văd numai exemple negative la părinţi, care înjură, se bat, se îmbată, uită de ruşine şi 
de demnitate. Acestea sunt cazuri extreme, pentru că, în această profesiune, sunt şi 
momente când cunoşti copii hărăziţi de Dumnezeu cu minte şi bun simţ! În astfel de 
împrejurări uiţi tot ce a fost greu şi urât în cariera de dascăl. Ajungi la acel atât de greu 
de atins Katharsis.

Reporter : Ştim că dumneavoastră aţi optat pentru o “educaţie umanistă”, copiii 
dumneavoastră au moştenit pasiunea pentru filologie?

C.I.U. : Copiii mei (2), deşi au avut educaţie umanistă şi au citit mult (poate şi 
îndemnaţi de mine), n-au urmat neapărat profesii umaniste. Băiatul meu (Lucian) este 
absolvent al unei facultăţi de Economie şi are o firmă de publicitate în Bucureşti, în timp 
ce fată (Daura) este psiholog. Deşi am îndemnat-o să nu intre în învăţământ, ea, fiind o 
altruistă, se chinuie cu cei care au defecte de vorbire în învăţământul special.

Am căutat să nu-i influenţez, să nu le impun o profesie. O fi bine aşa? Cred că totuşi, 
părintele trebuie să dea o direcţie copilului, care nu prea ştie ce-i bine şi ce-i rău. Viitorul 
ne va spune cum ar fi fost mai bine.

Reporter: A propos de copii, aveţi elevi problemă?

C.I.U : Elevi problemă au fost şi vor mai fi. Cu aceştia trebuie lucrat diferenţiat. 
Dacă din partea lor există bunăvoinţă, atunci totul se rezolvă cu ajutorul competenţei 
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şi prin tactul profesorului. Niciodată, în cariera mea de peste patruzeci de ani, nu 
am avut elevi indisciplinaţi la oră. Cred că elevii simt unde le merge şi unde nu cu 
impertinenţa. Când un profesor este bine pregătit şi serios, nu i se poate întâmpla 
să nu ţină clasa în frâu. Dacă stăm la glume cu elevii, ba chiar ne batem cu ei pe 
umăr, atunci ora nu va mai fi oră. Şi nici voi, elevii, n-ar trebui să fiţi de acord cu 
asemenea ore. Din experienţa mea de elev, pot pune că am avut şi obiecte la care 
nu învăţam nimic din cauza profesorului, care discuta orice cu noi, numai despre 
materia pe care o preda nu spunea nimic. Noi, copii fără minte, credeam că-i cel 
mai bun profesor. De-abia la facultate, când am avut nevoie de materia respectivă 
şi eu nu ştiam nimic, mi-am dat seama că profesorul a primit leafa de pomană. 
L-am blestemat şi mi-am propus ca niciodată să nu ajung profesor “bun” ca acela. 
De aceea am privit întotdeauna cu seriozitate orice oră şi orice discuţie cu elevii 
mei. La început, au afirmat că sunt sever, dar după câţiva ani şi-au dat seama câtă 
dreptate am avut. 

Reporter: Îi lăsaţi pe elevi să “se inspire”?
C.I.U. : Din cele expuse mai sus , este clar că n-am fost niciodată de acord cu 

elevii care se “inspiră”. Ar fi ca în proverbele populare: “să ne furăm singuri căciula” 
sau “să ne tăiem singuri creanga de sub picioare” şi să ne rupem gâtul pentru a 
demonstra cât suntem de “inteligenţi”. Să vezi, spre exemplu, că individul care 
n-a învăţat nimic ia notă mai mare decât tine, care ai învăţat lecţie de lecţie, ţi-ar 
conveni? Ai aprecia un profesor care proclamă copiatul ca “sport” de masă?

Reporter: În opinia dumneavoastră, care sunt calităţile indispensabile unui 
profesor?

C.I.U.: Ca să intri în învăţământ ar trebui în primul rând (ca şi în cazul unor 
funcţii importante în stat) să se dea un examen psihologic, să simţi că ai chemare 
spre o astfel de profesie, să fii foarte bine pregătit, să fii exigent mai întâi cu tine 
şi apoi cu ceilalţi, să fii omenos, să ai ca scop binele celorlalţi şi să încerci să ajungi 
un model demn de urmat.

Reporter: Care au fost temele operelor dv.? Sunt descrise momente din viaţa 
dumneavoastră sau a celor din jur? Sau doar aţi fabulat, ca mulţi alţi scriitori?

C.I.U. :  Tema principală a scrierilor mele a fost învăţământul. Dar, în legătură 
cu aceasta, au fost şi altele, importante şi ele. Sigur că întotdeauna pleacă de la un 
sâmbure de adevăr din viaţa noastră şi a celor apropiaţi sau cunoscuţi. Din acest 
punct de vedere, se poate fabula. Scriitorul are un dar dumnezeiesc, acela de a crea 
personaje care pot concura starea civilă. În aşa fel încât un caracter creat de mine  
să poată fi întâlnit la Panciu, la Focşani, dar şi la Paris. Trăsăturile acestuia să fie 
valabile oriunde şi oricând.

În încheiere, ţinând cont că veţi avea o revistă a Liceului din Panciu, urez elevilor 
şi profesorilor implicaţi mult succes, inspiraţie şi putere de muncă. Toate greutăţile 
inerente unei asemenea întreprinderi se vor transforma într-o mare bucurie atunci 
când va  veţi vedea munca, talentul şi numele în publicaţia voastră de suflet.

                                                                                           MULT NOROC!                                
                                                                     Reporter:  Georgiana Dună,  clasa a XI-a E



23

 i n  e x t e n s o

Arta între teritorii este 
titlul Proiectului din cadrul 
Programului comunitar “Tineret 
în Acţiune”.  Acţiunea 1.1. 
Schimb de tineri, in cadrul căreia 
liceul nostru a fost reprezentat 
printr-un grup de elevi s-a 
derulat în perioada 26 august - 
4 septembrie 2008. 

Proiectul a fost propus 
de Asociaţia IBO Italia în 
parteneriat cu Asociaţia Rom 
pentru Rom din Panciu şi a avut 
ca scop promovarea dialogului 
intercultural şi a incluziunii 
sociale. El a avut un caracter 
itinerant şi s-a desfăşurat în 
România, mai precis în oraşul 
Panciu, in comuna Nicoreşti şi 
in Bucureşti.

Obiectivul acestui proiect 
a fost promovarea dialogului 
intercultural prin 
înţelegerea mutuală  între 
tinerii din Italia şi 
România. Aceste 
două ţări au culturi, 
istorii şi tradiţii diferite, 
dar merg pe acelaşi drum 
în Uniunea Europeană, 
împărtăşind valori şi 
principii comune. Arta a 
reprezentat doar un mijloc 
prin care tinerii participanţi, 
7 italieni şi 9 români, au 
reuşit să înlăture barierele 
culturale şi sociale existente 
şi să stabilească un dialog 
multicultural, care să asigure 
o cunoaştere mai bună a 
celor două realităţi etnice 
europene.   

Pornind de la 
obiectivele pro-
gramului european 
“Tineret în Acţiune”, 
care promovează 
ideea de solida-
ritate şi toleranţă, 
de incluziune 

socială, dar şi de la faptul că 
anul 2008 este anul dialogului 
intercultural, prietenii noştri 
de la IBO Italia au propus acest 
proiect, care a fost pentru elevii 
liceului nostru o experienţă de 
neuitat.

 După ce în primele 
zile s-au desfăşurat activităţi 
de „ice-breaking” şi de „team 
building”, în zilele următoare 
grupul de tineri, folosind 
arta ca instrument, a încercat 
să cunoască realitatea unor 
categorii sociale existente 
în societatea noastră. Astfel, 
tinerii au desfăşurat activităţi cu 
copiii romi de la 

Asociaţia Rom pentru Rom din 
Panciu, cu cei cu dizabilităţi 
de la Fundaţia „Noiperloro” 
din Nicoreşti, au aflat cum 
încearcă membrii Fundaţiei 
Parada din Bucureşti să ofere o 
şansă copiilor străzii, folosind 
arta ca mijloc de educaţie şi au 
aflat cum primesc ajutor copiii 
care provin din familii cu grave 
probleme sociale la Fundaţia 
SOS Satele Copiilor România, 
cu sediul în Bucureşti. Aici, 
tinerii italieni au reîntâlnit-o pe 
Ionelia Palade, o fostă elevă a 
Liceului „Ioan Slavici” Panciu, 
care a participat la schimbul 

de tineri de anul trecut, din 
Italia şi care acum lucrează 
la Fundaţie.

În acelaşi timp tinerii 
italieni au  vizitat  şcoala şi oraşul 
nostru, Focşaniul dar şi câteva 
obiective turistice de referinţă 
ale Bucureştiului. Le-a plăcut 
mult oraşul Panciu, au fost 
impresionaţi de grandoarea 

Palatului Parlamentului din 
capitală. S-au arătat interesaţi 

de istoria poporului nostru şi 
şi-au exprimat dorinţa de a 
reveni în România. 

La rândul lor, elevii noştri 
s-au implicat cu dăruire 
în acest tip de proiecte, 
afirmând  dorinţa de a repeta  

experienţa. Participând 
la acest schimb, „am 

învăţat că nu contează 
ce limbă vorbeşti, 
cum eşti îmbrăcat, 
dacă ai dizabilităţi, 

dacă nu ai părinţi, sau 
dacă eşti sărac, trebuie să 
înţelegem că toţi suntem 
la fel, suntem oameni…” 
afirma Ionuţ Ţăranu, 
elev în clasa a X-a A, la 
sfârşitul acestui schimb.

Prof. Luminiţa Cociorbă
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Reporter: Probabil vă 
simţiţi împlinit din punct de 
vedere profesional. Ne puteţi 
spune ce  studii aţi urmat şi 
ce eforturi aţi făcut pentru a 
avea această funcţie?

Domnul primar Ion 
Petre: Da, sigur că mă 
simt împlinit. Chiar dacă 
am urmat Facultatea de 
automobile, mai apoi am 
urmat o serie de cursuri 
de administraţie pentru a 
fi pregătit să am această 
funcţie. De-a lungul celor 
două mandate am participat 
la Seminarul de Dezvoltare 
urbană în contextul 
post aderării la Uniunea 
Europeană, unde am obţinut 
Certificatul de perfecţionare 
în managementul proiectelor 
(2007). În anul următor mi 
s-a acordat Certificatul de 
participare la programul de 
instruire profesională pentru 
Finanţarea proiectelor de 
mediu. De asemenea, printre 
premiile şi certificatele ob-
ţinute se numără şi Premiul 
special pentru cel mai 
bun proiect de accesare 
a fondurilor europene 
(2007), oferit de Ministerul  
Administraţiei şi Internelor, 
precum şi trofeul şi diploma 
de Primar al anului 2007 
oferit de Asociaţia Oraşelor 
din România. 

R: Credeţi că Liceul 

Ioan Slavici  are posibilitatea 
materială şi cadrele didactice 
în măsură de a da elevilor de 
astăzi posibilitatea ca mâine 
să ocupe un loc important în 
cadrul comunităţii?

I.P.: Liceul Ioan Slavici  
dispune de un grup de 
profesori foarte buni, drept 
dovadă rezultatele obţinute 
de elevi la sfârşitul anilor 
şcolari alături de cele de 
la olimpiade, concursuri, 
proiecte şi activităţi. Astfel, 
fiecărui elev i se oferă  
posibilitatea de a fi admis la 
o facultate, deci de a avea o 
şansă la  un viitor strălucit 
chiar în cadrul acestei 
comunităţi.

R: Doriţi ca elevii 
de azi să fie 
viitorii salariaţi 
ai oraşului 
Panciu? Cum 
i n t e n ţ i o n a ţ i 
să vă implicaţi 
în realizarea 
acestui lucru?

I.P. : Desi-
gur că  îmi 
doresc acest 
lucru, iar 
c o m u n i t a t e a  
este cea care 
trebuie să 
asigure un 
minimum ne-
cesar de trai. 
De aceea m-am 

implicat în materializarea 
proiectelor legate de 
construirea locuinţelor în 
oraş iar rezultatele au fost 
50 de apartamente pentru 
pompieri, poliţişti, jandarmi, 
medici, profesori, judecători 
etc.

R: Ştim că aţi promis 
realizarea unui proiect 
pentru liceul nostru privind 
construirea unui corp care 
să includă laboratoare de 
fizică, chimie, biologie, limbi 
străine, sală de festivităţi şi 
sală multimedia.Ce ne puteţi 
spune despre asta?

 I.P : După întâlnirile cu 

Interviu cu domnul Ion Petre, 
primar al oraşului Panciu

“Liceul Ioan Slavici  dispune de un grup de profesori 
foarte buni, drept dovadă rezultatele obţinute de elevi 
la sfârşitul anilor şcolari alături de cele de la olimpiade, 
concursuri, proiecte şi activităţi. Astfel, fiecărui elev i se 
oferă  posibilitatea de a fi admis la o facultate, deci de a 
avea o şansă la  un viitor strălucit chiar în cadrul acestei 
comunităţi.”
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profesorii în cursul cărora 
s-au pus bazele proiectului, 
se lucrează la studiile de 
fezabilitate iar în cursul 
lunii septembrie a acestui 
an proiectul va fi depus 
la finanţare pe fonduri 
structurale,  la Agenţia 2 
SE Brăila, agenţie în al cărei 
portofoliu se afla finanţarea 
proiectelor de activităţi 
conexe. Până la sfârşitul 
anului curent se va scoate 
la licitaţie  acest proiect în 
vederea alegerii unei firme 
de construcţii care să-l 
materializeze. De asemenea, 
putem preconiza că în 
primăvara anului viitor se 
vor începe lucrările. Corpul 
va permite intrarea direct din 
bulevard, va avea două etaje 
plus parter, evident. Vor fi 
incluse 9 laboratoare, după 
cum urmează: la parter se 
vor găsi sala multimedia şi 
laboratoare de contabilitate, 
matematică, informatică şi 
două săli de clasă; la etajul 
unu laboratoare de fizică, 

chimie, geografie şi alte două 
săli de clasă iar la etajul doi 
cabinetele de limbi străine şi 
cel de marketing.

În plus, avem în vedere 
ca la nivelul învăţământului 
păncean să înfiinţăm şi 
să dezvoltăm două clase 
speciale pentru activităţi 
sportive, începând cu anul 
şcolar 2008-2009.

R: V-ar plăcea să cola-
boraţi la realizarea unui 
C.D.S. sau C.D.L. (Curriculum 
la decizia şcolii / Curriculum 
la decizia locală) - opţionale 
de administraţie publică sau 
management?

I.P.: Nu cred că nu mi-ar 
plăcea, dar nu sunt în măsură 
să fac acest lucru. Implicarea 
mea este evidentă în actul 
de educaţie dar pe partea 
de administraţie pentru 
anumite proiecte referitoare 
la implementarea, dotarea, 
amenajarea şcolilor.

R: Cum priviţi liceul 
nostru în calitate de părinte 
al unui fost elev?

I.P: Liceul 
Ioan Slavici este un 
obiectiv de educaţie 
aproape complet 
unde fiecare elev, 
atât al meu cât 
şi al altuia poate 
obţine pregătirea 
de care are nevoie, 
atât cât este 
prevăzut pentru 
nivelul liceal. Sunt 
obligat în calitate 
de primar şi de 
părinte să intervin 
în primul rând legal 
şi apoi moral, chiar 
dacă nu mai am 
un copil în această 
instituţie.

R: Aţi dori să aveţi în 
echipa dumneavoastră la 
Primăria oraşului Panciu 
tineri întorşi de pe băncile 
facultăţilor? Aveţi încredere 
în puterea de muncă a 
tineretului din ziua de azi?

I.P: Dintotdeauna am 
avut încredere în tineri. 
De opt ani de când sunt în 
primărie aproape 90% din 
noii angajaţi sunt tineri. 
Salariaţii care au fost angajaţi 
în 2001 au avut rezultate 
deosebite şi performanţe, 
iar un exemplu elocvent este 
cazul domnului vice-primar 
care la numai 27 de ani are o 
funcţie administrativă destul 
de complexă. În primărie 
există o echipă care va 
conduce destul de bine 
frâiele oraşului nostru.

R: Cum vi se par liceenii 
de astăzi în comparaţie 
cu cei din generaţia 
dumneavoastră? Credeţi că 
libertatea care li se acordă 
va fi un dezavantaj pentru 
viitor?

I.P: Libertatea este un 
factor esenţial în exprimarea 
fiecăruia. Ea poate să aibă 
şi avantaje şi dezavantaje,  
ideal ar fi, desigur, numai 
avantaje. Tinerii din ziua de 
azi dispun de mult mai multe 
posibilităţi de a-şi realiza 
studiile, de comunicare - 
internet, seminarii, faţă de 
generaţia mea; şi pentru că 
tinerii noştrii sunt inteligenţi, 
ei vor şti să ia doar partea 
bună din semnificaţia 
cuvântului “libertate”. 

Reporteri: Bianca Toma si 
                       Madalina Popescu,  

clasa a XI – a E
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Te superi că ea încă 
nu răspunde iubirii tale. 
Aştepţi un semn pe care 
nu-l primeşti. Trebuie să ai 
răbdare, ţi-l va oferi. Poate 
că mâine va fi mai bine. Ai să 
te trezeşti şi ai să uiţi toate 
aceste gânduri negre. Da, 
va dispărea totul: bălţile, 
întunericul, teama…

Dar e tot seară… Stai 
singur… Nici o umbră… 
Totul e nimic… Nimic nu 
va mai exista în curând… 
Toamna va fi totul.

Sunt doar trei luni de 
toamnă… Îndeajuns însă să 
ajungem să ne îndrăgostim 
de ea.

Dar după trei luni ce 
se întâmplă? Se va termina 
magia? Nu, bineînţeles că 
nu, doar am spus că toamna 
nu cunoaşte noţiunea de 
„timp”… şi nici de „spaţiu”.

În ceea ce priveşte 
spaţiul, toamna e 
pretutindeni. Atât la 
Bucureşti, cât şi la Panciu. 
E ca şi iubirea, nu ţine cont 
de nimic. Ea nu cunoaşte 
bariere şi de aceea vine şi 
pleacă unde vrea. Dar tot 
ea este aceea care poate 
poposi veşnic în sufletele 
noastre…

În ceea ce priveşte 
timpul, toamna e iluzia 
timpului… Sau timpul 
e iluzia toamnei… Sau 
rămâne doar jocul de culori 
şi de frunze al soarelui, 
jocul vântului în lumea 
umbrelor, jocul toamnei în 
umbra timpului…

Lăcrămioara Bîndar,
 cls. a XII-a D

Octombrie… Toamna 
a bătut uşor la uşa inimii 
mele în urmă cu o lună. 
Atunci a început totul, 
atunci am renăscut.

Cât de frumoase 
sunt zilele de toamnă! 
Natura s-a preschimbat, a 
îmbrăcat o altă haină. Una 
destul de amplă şi plină 
de culori: aurii şi argintii 
când se răsfrânge lumina 
soarelui în ele, ruginii în 
tot celălalt timp. Copacii au 
rămas astfel fără frunze. 
Frunze din care vântul-
păianjen a ţesut o pânză, 
a cărei frumuseţe întrece 
până şi lucrările celor mai 
mari pictori.

Ameţiţi de îmbinarea 
acestor culori, toamna ne 
ia minţile, ajungem astfel 
să gândim cu sufletele. 
Ne vom îndrăgosti… de 
culorile toamnei. Va fi o 
dragoste la prima vedere, 
sunt convinsă. Iubirea 
ne va umple sufletele cu 
picăturile cu care ploaia 
udă pământul.

Poate doar tunetele 
şi fulgerele îţi vor mai da 
o stare de nelinişte, de 
măcinare sufletească. Te 
vei simţi fără aripi când 
deja ai ajuns sus, prea 
sus... Şi astfel te aştepţi la o 
cădere, care nu va avea însă 
loc. Te-ai speriat degeaba. 
Tunetele şi fulgerele te-
au făcut să te temi de ce 
va fi, deşi nu ar fi trebuit 
pentru că e normal ca ele 
să se petreacă. E precum 
dorul pe care îl simt doi 
îndrăgostiţi când nu s-au 

văzut de câteva zile, din 
cauza distanţei care îi 
desparte…

 Toamna nu poate 
pleca atât de uşor, atât de 
repede. E abia octombrie… 
Magia nu se va destrăma 
în câteva secunde, minute, 
ore, zile… Ea face chiar 
să dispară noţiunea de 
„timp”. 

Aşa că de câte ori eşti 
trist priveşte cerul înalt şi 
amorţit. El are puterea de 
a înghiţi ultimii nori de 
ploaie. Iar dacă chiar asta e 
ceea ce îţi doreşti, vorbeşte 
cu el… Te va asculta. Şi 
cu puţin înainte de fiorul 
amurgului va apărea 
curcubeul, ca semn al unei 
vieţi mai bune.

Acum simţi că nu te 
mai poţi sătura să priveşti 
înaltul cerului, fără pată. 
Poate că îl iubeşti prea 
mult… cum nu ai mai 
făcut-o niciodată… şi te 
mistuie…

Ai rămas tot un neli-
niştit, un melancolic. Dar 
poate că mâine vei avea 
forţe proaspete să înfrunţi 
totul. Acum te simţi obosit, 
copleşit. Încă te gândeşti la 
zgomotul infernal provocat 
de tunete şi la lumina 
orbitoare a fulgerelor. Nu 
ţi le poţi scoate din minte. 
De aceea te simţi slab, 
fără puteri… Aşa că închizi 
ochii şi-ţi ştergi lacrimile 
uşor… Ai vrea să adormi 
dacă poţi… Însă momentan 
îi şopteşti toamnei… cu 
buze uscate… cât de mult o 
iubeşti… nespus de mult…

Eseu - Culoare, toamnă  şi iubire

 Ilustraţie - David Cantemir Arcan, cls a XI -a D Ilustraţie - David Cantemir Arcan, cls a XI -a D
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Poezie

VALSUL DRAGOSTEI

Lacrimi cad uşor pe obraz, răcind căldura feţei;
Doar un singur lucru bun se poate întâmpla:
El, alesul inimii, să vină şi să stingă durerea.

Această dorinţă, de mult arzând în suflet,
Încearcă să iasă şi să strige:

De ce nu poţi să priveşti în urma ta?
De ce nu observi că iubirea e chiar aici?

Încerc să caut mai adânc în suflet şi să uit;
Dar nu pot. Mintea îmi stă numai la tine,

Dar tu eşti în umbră şi nu te găsesc;
Nu-ţi pot vedea faţa, nu ştiu cine eşti.
Noapte de noapte visez doar statura ta

Şi chipul nu ţi-l pot vedea.
De ce nu-ncerci să te arăţi?
Sau poate să-mi vorbeşti.

Căci vocea ta, doar ea singură,
Ar face inima să tresalte, să cânte…

Din valsul acesta, trist şi încet,
Încerc să obţin ceva.

Dar nu pot. Măcar de-aş schimba ritmul;
Să-mi iau de la început viaţa.

Dar tu mă obligi să joc acest vals până la capăt;
Mă faci să mă sting încetul cu încetul.

Nu vrei să-ţi arăţi chipul măcar o clipă-
Să privesc, să-ţi zâmbesc şi să mor.

ÎN OCHI SĂ PRIVESC

A mai trecut o zi
Şi-n ochi tot nu te pot privi.

Iar când ridic privirea din pământ,
Rămâi de-a pururi tipărit în gând.

Am îndrăznit doar într-o zi să te privesc
Şi-n ochii tăi am început să rătăcesc.

Era un labirint prea lung,
Căci eu în suflet n-am putut s-ajung.

Şi iată azi, tu treci pe lângă mine,
Dar nu mă vezi;-eşti prea grăbit.

Nu vrei ochii să-ţi arăţi,
Pe obraz să mă săruţi.

         Loredana Stoica, clasa X-a D

TU

Tu eşti lumina vieţii mele,
Eşti soarele ce-a răsărit,

Fără să-ntrebe unde poate
S-ajungă, să fie cuibărit.

Ai răsărit printr-o minune
Şi sufletul mi l-ai deschis,

De prima dată când pe buze
Gurile noastre s-au atins.

M-ai învăţat tot ce-i iubire,
De când în ochi tu m-ai privit,
Şi-n ochii tăi adânci ca marea
Eu m-am pierdut de-atât iubit.

În astă lume amândoi
Vom merge împreună,

De vor fi soare, vânt sau ploi,
Vom merge strânşi de mână.

Sus va fi cerul, jos pământul,
Iar între toate doar noi doi.
Prin râpa vieţii împreună
Vom merge dansând vioi.

 Ilustraţie - David Cantemir Arcan, cls a XI -a D
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PROFESOR MILLER – 
„Când dai peste cineva 
cu adevărat idiot, nu poţi 
face absolut nimic ca să-l 
trezeşti la realitate.”

Trebuie să vorbesc 
despre „Profesor Miller”? 
Prefer să vorbesc despre 
scenariu decât despre 
spectacol. Poate că este 
singurul text cu o nuanţă 
mai comică dintre toate 
celelalte pe care le-am 
scris. Iniţial am vrut să fac 
un scurtmetraj dar, din 
lipsă de resurse, am deviat 
de la această idee. 

Pentru mine, acest 
text este varianta finală a 
piesei „Furtună la Londra”, 
o lucrare la care am început 
să lucrez când aveam 13 
ani, ea neavând un happy-
end. Povestea este simplă 
şi mi-a fost inspirată de un 
banc sec pe care nu prea 
l-am înţeles, destul de 
vulgar, aşa că, am să mă 
reţin de la a vi-l spune...

La „Profesor Miller” 
nu am lucrat decât trei 
nopţi. Este o comedie 

neagră. A început 
să-mi placă stilul 
acesta caracterizat 
de suspans, însă 
nu pot spune că 
e un gen poliţist. 
Mi-a plăcut, de 
asemenea, ideea 
de a crea un 
personaj cu totul 
şi cu totul „idiot” 
pe care să-l pun în 
faţa unor oameni 
serioşi, realişti. 
Pot observa foar-
te clar că Miller, 
de altfel un om 
mărunt, îşi bate joc 
de cuplul Zertha - 
Karl, exagerându-
şi drama până 
la extrem. Ca să 
nu mai vorbesc despre 
Vondracek care, oricât de 
serios ar vrea să pară, sau 
cât de criminal, nu face 
decât să dea cu bâta în 
baltă. 

Oricât s-ar strădui 
Karl (cu înţelepciunea lui) 
sau Zertha (cu revolverul) 
să-l facă pe profesor să-l 

trezească la realitate, în 
zadar. 

De fapt, toată povestea 
nu este ceea ce pare. Când 
dai peste cineva cu adevărat 
„idiot”, nu poţi face absolut 
nimic ca să-l trezeşti la 
realitate. După cum se 
vede, nici măcar moartea 
nu-l înspăimântă.

MILLER: (cade în fotoliu) Hristoase, cum a putut... (vrea să plângă) 
L-au omorât pe tatăl meu. Ei l-au omorât... (inspirat se ridică şi se duce, 
controlează vaza în care a aruncat revolverul însă este goală) Aveam un 
revolver aici, este imposibil. (se duce la sertar, scoate cu teamă un cuţit) 
Atunci fără revolver. Cu un cuţit... Poate merge aşa mai bine. Acum e gata, 
ştiu ce trebuie să fac. (vine şi trage fotoliul lângă telefon, se aşază cu 
cuţitul în mână) Oare de ce nu am făcut-o până acum? Asta e, mi-a lipsit 
curajul...  Acum trebuie să am curaj, doar pentru câteva secunde. (scoate 
sticla) Poate că trebuie să fiu beat. Beat ţeapăn. Poate că aşa voi prinde 
curaj. (privind cuţitul) Şi unde să-l înfig? În gât. Nu, nu. În burtă... Sau în 
inimă. Da, în inimă. Mă vor găsi mort. (ia receptorul) Să sun la poliţie. Să 
dau totul pe faţă. Apoi să înfig asta în mine. Aşa trebuie. O să fie doar în 

Teatru - PROFESOR MILLER
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trei secunde. (pauză) Trebuie să am curaj. Dacă stau aşa, consum banii 
degeaba, o să plătească pe urma mea o grămadă de bani factura la telefon. 
(cu mâna tremurândă formează un număr, rotind discul) Alo. Nu, nu, am 
greşit, nu vreau un taxi... (formează alt număr) Alo. Poliţia...

ZERTHA: (intră alături de Karl)  Eşti sigur?
MILLER: Voiam să chem un taxi, dar de fapt am sunat la poliţie. Tocmai 

închideam. (închide)
ZERTHA: Ar fi fost o manevră inteligentă cea pe care tocmai doreai să 

o faci. Chemai poliţia apoi îţi înfigeai cuţitul ăla în inimă. Mda. Dar vezi, 
noi avem nevoie de oameni vii cu care să cooperăm. Dacă nu mă înşel, ai 
nevoie de puţină socializare. A te sinucide, nu e un mod de a socializa.

MILLER: Ce mai vreţi de la mine? Acum aveţi actele false. Ce altceva 
mai vreţi?

KARL: Tabloul.
MILLER: Care?
KARL: Cel al lui Turner.
MILLER: Da, tabloul... Oricum, e o copie... Puteţi să-l luaţi. (sună 

telefonul)
ZERTHA: (răspunde) Da. Poliţia? Oh, nu, nu s-a întâmplat nimic. Nu. 

Era pisica vecinului care a răsturnat un coş de gunoi şi ne-am speriat. Vă 
mulţumesc. (închide) Vedeţi ce grijulie e poliţia? Văd că vă cunoaşte bine 
poliţia. Vă ştie şi numărul, vă recunoaşte şi glasul.

MILLER: Hristoase! Să vă ia dracu’.
ZERTHA: Infantil zis. Te rog să nu te mai foieşti atâta. Ia loc pe 

fotoliu. Bine. Probabil o să ţi se pară ciudat, dar vom pleca patru oameni 
în Italia.

MILLER: Nimic nou.
ZERTHA: Probabil că ţi-a spus-o şi Vondracek, fratele tău.
MILLER: Vondracek nu mai este fratele meu. Este fratele vostru, faceţi 

ce vreţi cu el şi din el. Nu-mi pasă.
ZERTHA: Atunci înseamnă că n-o să vă deranjeze faptul că-l vom omorî 

atunci când vom ajunge în Italia.
MILLER: Poftim???
ZERTHA: Martor incomod. Prea multe dispariţii bizare în Londra. Devine 

cam ciudat. În Italia e altceva. Până înapoi la Varşovia vom scăpa treptat 
de fiecare ghimpe. Întâi Iulia, apoi Vondracek şi apoi... Mă rog, cine va 
mai fi. Să omori pe cineva în Italia nu e mare scofală.

MILLER: Aşa a zis şi el.
KARL: Domnişoară Zertha, cred că nu ar trebui să puneţi accentul doar 

pe moarte. Există şi alte lucruri care ar putea fi mai urâte decât moartea.

 Ilustraţie - David Cantemir Arcan, cls a XI -a D
Autor: David Cantemir Arcan
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Arte Vizuale - PICTURĂ

Pădureţ Mihaela - Rouge

Pădureţ Mihaela - Hoinăreală
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Pădureţ Mihaela -  Nostalgii

Pădureţ Mihaela -  Drum spre nicăieri
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David Cantemir Arcan -  Nenorocirea cutreieră în voie pământul

Pădureţ Mihaela - Lună neagră
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David Cantemir Arcan -  Toamnă sângerie

David Cantemir Arcan -  Amurg



34

e x  c a t h e d r a  e x  c a t h e d r a

Limba Engleză

Istorie

Religie

Matematică

Limba şi literatura romană

Educaţie fizica şi sport

Logica şi argumentare

Psihologie

Economie

Limba Franceză

Macarie Ada Cătălina
Palaghe Lucian
Sandu Mihaela
Panaete Alexandra

premiul  III  etapa judeţeană
premiul III  etapa judeţeană
premiul III  etapa judeţeană
mentiune      etapa judeţeană

Diaconu Loredana
Mihu Cătălina
Stratulat Virginia
Postolache Flavia

premiul  III  etapa judeţeană
mentiune            etapa judeţeană
premiul    I    etapa judeţeană, mentiune naţională
menţiune      etapa judeţeană

Bretcan George premiul  III  etapa judeţeană

Robu Bianca mentiune      etapa judeţeană

Diaconu Loredana 
Ifrim Paula 
Munteanu Ioana 
Sandu Mihaela

menţiune      etapa judeţeană
menţiune      etapa judeţeană
menţiune      etapa judeţeană
menţiune      etapa judeţeană

Neculai Alice 
Neculai Priscila 
Chiriac Alina 

premiul  II  etapa judeţeană
premiul  III  etapa judeţeană
premiul  III  etapa judeţeană

Jelea Cosmina
Belibou Andreea 
Seciu Alexandra

premiul  II  etapa judeţeană
premiul  III  etapa judeţeană
menţiune      etapa judeţeană

Munteanu Ioana menţiune      etapa judeţeană

Sandu Diana
Popa Andra 

premiul  II  etapa judeţeană
premiul  II  etapa judeţeană

Hărţuche Izabela premiul  II  etapa judeţeană

Performanţe LIS
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Pictură          Paşi spre tradiţie

Istorie    Concurs Naţional “Memoria Holocaustului”

Religie   Concursul “Sărbătorile Pascale”

Informatică  Infoeducaţie/ Concursul de informatică aplicată “GrepIT”

Matematica  C.N. etapa I şi II/Math-Teh

Macovei Florina
Ploşniţă Alexandra

premiul  I  
premiul  I  

Macovei Florina
Dragomir Ionela

premiul  III  
premiul  III  

Stoica Loredana
Hortolomei  Ioana
Patraşcanu Ancuţa
Alexanadru  Ana-Maria
Rusu Simona

premiul  I  
premiul  II  
premiul  III  

Lupu Gabriel
Cristian Tiberiu - Banciu Alin
Lupu Gabriel
Cristian Tiberiu - Ilea Marius
Olaru Daniel

premiul   III  etapa  naţională
menţiune   etapa naţională
premiul  I   
premiul  II  
menţiune              

Leonte Anca Cristina
Pârvu Andreea
Popa Giulia
Robu Bianca
Duţă Mihaela
Dună Georgiana
Cefălan Adelina
Dună Georgiana
Postolache Flavia
Diaconu Loredana
Dogaru Andreea
Banciu Andrada
Şerbu Luminiţa
Roată Andreea
Imbrea Maria

Menţiune
Menţiune
Menţiune
Menţiune
Menţiune
Premiul I
Menţiune
Menţiune
Menţiune
Premiul I
Premiul I
Premiul I
Premiul II
Premiul III
Menţiune

Logică şi argumentare           Concursul Naţional “Istorie şi Societate in dimensiune virtuală” 

Lupu Gabriel Premiul I, menţiune premiu special
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Bîra Ciprian
Palade Ionelia
Sava Alina
Diaconu Loredana
Banciu Andrada

Menţiune
Menţiune
Menţiune
Menţiune
Menţiune

Educaţie fizică şi sport  Saptămâna Olimpică Vranceană/Crosul primăverii 

Educaţie pentru sănătate Simpozionul Naţional “Educaţie ecologică şi societatea umană”

Echipa de fotbal
Balaş Andreea
Chiriac Alina
Popa Andrei
Neculai Alice
Neculai Priscila
Amariuţei Costinel
Dabija Viorel
Carbarău Cătălin
Mirodone Oana
Ceauşu Elena
Olaru Ciprian
Bucătaru Costel
Balaş Adrian
Chiriac Mihai

Premiul III
Premiul I
Premiul II
Premiul III
Premiul I
Premiul II
Premiul II
Premiul II
Premiul III
Menţiune
Menţiune
Premiul II
Premiul II
Premiul II
Premiul II

Baciu Gabriela
Georgescu Mihai
Grigoraş Bogdan
Dabija Cosmin
Cavalu Daniel
Lupu Gabriel

Premiul III 
Premiul III 
Premiul III 
Premiul III
Premiul III 
Premiul III 

Seciu Alexandra
Palade  Cătălin
Dogaru Andreea
Călin Marius
Lupu Gabriel

Premiul I 
Premiul I
Premiul I
Premiul I 
Premiul I

Matematică       Concursul naţional de matematică “Petru Morosanu-Trident ”

Matematică       Concursul naţional de matematică aplicată “Adolf Haimovici”

Dună Georgiana

Roată Andreea

Premiul III

menţiune

Educaţie pentru sănătate  Descoperă o lume sănătoasă
Pop Ioana premiul I ,           menţiune etapa naţională
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  …Scotocind prin lucrurile vechi ale tatălui său, Oliver găsi o hârtie îngălbenită de 
vreme; o luă şi descoperi un scris mărunt, haotic, parcă aşternut pe acea hârtie la repezeală, 
semănând oarecum cu o scrisoare:

 iarnă , 1942   
                                      

Dragii mei,

Sper că voi sunteţi bine, că aţi reuşit să scăpaţi de furia Fuhrer-ului împotriva noastră, 
a evreilor. Îmi doresc din tot sufletul să ştiu că sunteţi acolo unde v-am lăsat, că nu plătiţi cu 
propria viaţă identitatea pe care o aveţi.

Eu şi mama voastră am fost aduşi la Auschwitz-Birkenau, un loc negru, în care domneşte 
moartea, împrejmuit cu gard din sârmă ghimpată, prin care trece curent electric. Când am 
intrat aici ni s-a spus ”Ştiţi voi unde vă aflaţi acum? Vă aflaţi într-un lagăr de concentrare! 
Ştiţi voi ce înseamnă aceasta? Aceasta înseamnă că, începând de azi, voi nu mai aveţi nici 
un drept, ci numai îndatoriri. Nici hainele de pe voi nu mai sunt ale voastre. Sunt ale statului 
german! N-aveţi voie să raportaţi nimic, nimănui, ci numai să vă supuneţi şi să executaţi. Şeful 
lagărului şi şefii de barăci au drept de viaţă şi de moarte asupra voastră”, iar în ceea ce priveşte 
gardul de sârmă, n-aţi venit aici la sanatoriu, ci într-un lagăr de concentrare german, de unde 
nu mai puteţi ieşi decît prin coş. Daca cuiva nu-i convine, n-are decât să se arunce peste sârma 
ghimpată electrificată…”, cuvinte rostite de L. Fritz, unul din comandanţii lagărului Auschwitz 
şi frecvent repetate de către SS-işti.

Aici, das brot (pâinea), la fel ca şi mâncarea, o tocană din legume deshidratate, se dă cu 
porţia, o părticică infimă, care nu ar ajunge nici la un prânz, darămite toată ziua!

Munca zilnică la care suntem supuşi ne epuizează. Bătăile de pe Apellaplatz se grăbesc să 
ne ia vieţile, blocurile de tortură ne lasă fără anumite părţi ale corpului şi uneori, fără viaţă. Este 
clar că de aici nu mai poţi ieşi decât durch dein kamin (prin coş). Zilnic vin şi pleacă spre moarte 
zeci de mii de suflete. Aici, singura beruf (meserie) este ermorden (a ucide): SS-iştii ucid cu 
bestialitate, uneori din plăcere. Aici, omul este animal, un animal atât de periculos încât trebuie 
cât mai repede ucis, iar animalul devine mensch (om).

Mengele primeşte cîţi oameni îi pofteşte inimioara, pe colete fiind scris: ”Dringend!Kriegs
material!”(material de război); sunt oameni destinaţi experimentelor, iar. . . 

Aici, tragicul adevăr se temea să continue; scrisul se opri brusc, şi nu mai reuşi să 
aştearnă pe hârtie gânduri ale realităţii. Deşi era deja intrat în vârsta a II-a, Oliver îşi 
amintea cu precizie chipul tatălui său, care, în ziua eliberării, muri în braţele sale, în 
uniforma de Haftling (deţinut în lagăre de concentrare). În acele condiţii reuşise totuşi să 
schiţeze o scrisoare pe care însă niciodată nu a mai reuşit s-o trimită…   
                                                                                                           
 Ionela Dragomir, clasa a XII – a D

Istorie

Scrisoare din lagăr
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SOYEZ BON POUR LE POETE

Soyez bon pour le Poète,
Le plus doux des animaux.

Nous prêtant son coeur, sa tête,
Incorporant tous nos maux,

Il se fait notre jumeau;
Au désert de l’épithète,
Il précède les prophètes

Sur son douloureux chameau;
Il fréquente très honnête,

La misère et ses tombeaux,
Donnant pour nous, bonne bête,
Son pauvre corps aux corbeaux;

Il traduit en langue nette
Nos infinitésimaux.

Ah! donnons-lui, pour sa fête,
La casquette d’interprète !

                                                                                                 Jules Supervielle, Poèmes de l’humour triste

MILĂ PENTRU POET
                         

Fiţi îngăduitor cu poetul
Cel mai blând animal

Care, prin sufletul şi mintea sa,
Se înfrăţeste cu noi

În toate necazurile vieţii.
Pe cămila sa dureroasă

El precede profeţii
În pustiul epitetului

În marea sa onestitate, străbate
Mizeria şi ale ei morminte

Lăsându-şi, pentru om, ca un biet animal,
Trupul pradă corbilor

El transformă în expresie
Ale noastre profunzimi infinite
Ah ! Să-l onorăm la ceas festiv

Cu statutul de interpret.

Jules Supervielle, Poèmes de l’humour triste 
                                                      Traducere : Virginia Stratulat – premiul I pentru precizia traducerii 

                                                                                                              la concursul de traducere poetica 
                                                                                                             « Anne de Noailles », Colegiul « Unirea »  

                                                                                                               Focsani
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BON VOISINAGE

Elle habitait le fin fond de la Chine,
Lui, un jardin, clos de murs, d’Argentine,
Mais l’amour pur rapproche tant les êtres

Que la voyant un jour à sa fenêtre
Il lui lança une rose en sa fleur

Et malgré tant de distance à la ronde
Elle la prit et la mit sur son cœur

Pour bien montrer à la face du monde
Que les absents ne sont pas dans leur tort,
Que les lointains leur donnent de l’essor

Je fus chargé de constater la chose
Et vous souhaite une rose aussi rose,

Fleur d’un amour toujours se rapprochant,
Sans se mouiller il franchit l’océan. 

                                                             Jules Supervielle, Oublieuse Mémoire 

DEPĂRTĂRI APROPIATE

Ea într-un colţisor al Chinei locuia
El, într-o grădină în Argentina trăia

Dar chipul ei în minte adesea-i apărea
Într-o zi el un semn, un trandafir îi lăsă

Ea la inimă îl ţinu şi îl purtă
Spre a mai alina durerea

Dovedind tuturor iubirea.
Cum cei absenţi de noi nu sunt uitaţi

Chiar şi departe fiind, ei sunt apropiaţi
mi-a fost dat să văd aşa dragostea lor

şi vă doresc şi vouă un trandafir roz, călător.
Să vă apropie mereu dragostea,
Prin apă să treacă de v-ar vrea.

                                                    
                                                                          Jules Supervielle, Oublieuse Mémoire 

                                                                          Traducere : Georgiana Ţovârnac – premiul II pentru  
                                                                          creativitate în traducere  la concursul de traducere poetica 

                                                                          « Anne de Noailles »,  Colegiul « Unirea »  Focsani
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Rezistenţa corpului uman

Protecţia mediului înconjurător – un obiectiv 
permanent pentru umanitate

Cu toţii ştim că principalele probleme cu care se confruntă societatea românească 
şi umanitatea în general sunt poluarea şi protecţia mediului.Tot 
ceea ce ţine de schimbările care apar în mediul înconjurător trebuie 
să determine omenirea să găsească soluţii pentru menţinerea 
echilibrului ecologic al planetei astfel încât societatea să aibă o 
dezvoltare durabilă.

Din păcate, conflictele dintre om şi natură, respectiv dintre 
procesele de dezvoltare economică şi socială şi resursele naturale, au 
urmări din ce în ce mai grave asupra echilibrului ecologic al planetei. 
Câteva din cauzele acestor conflicte ar fi dezvoltarea producţiei 
materiale din ultimele decenii, creşterea populaţiei, a cerinţelor de 
energie, de materii pentru industrie şi de produse alimentare.

Problemele ecologice capitale sunt: 
Schimbările climatice – au fost puse în evidenţă manifestări 

ale efectului de seră, ale creşterii temperaturii mediului, care au ca  
urmări: creşterea nivelului mărilor şi oceanelor, modificări în ciclul 
hidrologic, etc;

Reducerea stratului de ozon – stratul de ozon protejează viaţa pe 
Pământ deoarece absoarbe razele ultraviolete care sunt dăunătoare pentru  organisme;

 Ştiaţi că...

Este destul de dificil, aproape imposibil  de indicat o valoare 
exactă a rezistenţei unui om?

Datorită comportării particulare a diferitelor ţesuturi ale 
organismului şi datorită modului său de reacţie biologică , rezistenţa 
şi conductibilitatea corpului uman prezintă proprietăţi specifice. 
Corpul uman poate fi considerat un conductor electrobiologic care 
este caracterizat printr-o structură complexă. Această structură 
determină o conductibilitate diferenţiată a părţilor componente 
cum ar fi: muşchii, oasele, sângele, ţesuturile, pielea.

Structura şi componenţa diferită a ţesuturilor şi celulelor 
reprezintă cauza pentru care fiecare ţesut rezistă la electricitate 
în mod diferit. Grăsimea, ligamentele, oasele şi pielea opun o 
rezistenţă mai mare la trecerea curentului electric , spre deosebire 
de muşchi şi sânge, care au o rezistenţă mai mică.

Cea mai mare rezistenţă la curent o opune stratul superior al 
pielii  care, în anumite condiţii, poate fi considerat un dielectric.

Factorii care influenţează rezistenţa conductorului electro-
biologic în momentul producerii unui şoc sunt: suprafaţa de contact, 
durata de acţiune a curentului , temperatura şi umiditatea mediului, 
tensiunea la care este supus conductorul (omul), locul de pe corpul 
omului cu care se atinge elementul sub tensiune, presiunea de 
contact.

Acţiunea curentului asupra organismului ne face să înţelegem că rezistenţa corpului 
uman depinde de valoarea tensiunii aplicate şi a curentului ce trece prin acesta.
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Rezistenţa corpului uman Poluarea aerului – rezultatul poluării aerului ar fi şi ploile acide caracteristice Europei, 
Chinei şi Americii de Nord; una din consecinţele ploilor acide este distrugerea vegetaţiei 
şi animalelor vulnerabile;

Pierderile de biodiversităţi – care constituie baza biologică a securităţii alimentare;
Deşeurile - creşterea cantităţilor de deşeuri duce la  pierderi de materie primă şi 

consum foarte mare de energie; poluarea apei şi aerului conduce la declanşarea bolilor şi 
la creşterea mortalităţii, în special la copii.

Degradarea solului  - este una din cele mai importante surse naturale pentru omenire; 
din păcate o mare parte din soluri este degradată datorită infestării lui cu substanţe toxice 
(ierbicide, îngrăşăminte chimice, pesticide), păşunatului intensiv, defrişării pădurilor şi 
stepelor,  asolamentelor incorecte, irigării neadecvate , etc.

Viitorul  omenirii este incert, şi dacă nu se iau măsuri pentru a reduce măcar câteva din 
aceste probleme grave expuse mai sus, planeta noastră şi ocupanţii ei se vor îndrepta spre 
autodistrugere. Pentru a asigura lupta pentru salvarea planetei trebuie să facem  sacrificii; 
trebuie să evităm un nou război mondial, să construim o viaţă cu adevărat sănătoasă 
pentru generaţiile actuale, dar  mai ales pentru cele ce urmează.

Cu toţii vom reuşi dacă vor exista implicarea şi speranţa că va fi mai bine !                                                                                                       

Rolul vital al apei
în funcţionarea optimă a organismului uman

Se ştie că organismul uman conţine circa 75 % apă şi 25 % materie solidă.
Apa este cea care reglează toate funcţiile organismului şi activitatea substanţelor dizolvate 

în ea. Carenţa de apă în anumite zone ale organismului se manifestă prin diferite simptome şi 
afecţiuni. Soluţia imediată pentru vindecare este apa, care reprezintă ceea ce organismul cere 
pentru că are nevoie.

Mulţi dintre noi mâncăm chiar şi atunci când organismul cere numai apă. Aceasta se 
întâmpla deoarece nu recunoaştem senzaţiile de foame şi de sete, ele fiind generate simultan, şi 
presupunem că aceşti doi indicatori sunt un îndemn să mâncăm.

Concepţia greşită că băuturile răcoritoare ar asigura organismului cantitatea de apă necesară 
zilnic, conduce la declanşarea diverselor boli pe care le întâlnim.

Apa nu poate fi înlocuită cu tot felul de fluide. O parte din aceste 
chimicale (cofeina, aspartamul, zaharina şi alcoolul), prin efectul pe care-l 
au asupra creierului, direcţionează într-un singur sens metabolismul, având 
rezultate contrare schemei iniţiale după care lucrează.

Sfat! Nu beţi apă în exces crezând că veţi putea înlătura, în câteva zile, 
efectele distructive ale lunilor sau anilor de deshidratare! Este suficientă o 
cantitate normală de apă în fiecare zi, până când organismul obţine cantitatea 
otpimă, cu toate că acest lucru are loc într-o perioadă îndelungată.

În perioadele de stres, organismul se deshidratează. Motivul pentru 
care există acea tendinţă de luare în greutate este simplu: mâncăm pentru a 
furniza creierului energia de care are nevoie în activitatea sa constantă.

Nu uitaţi că natura are propriile legi, care nu pot fi schimbate şi pe 
care omul adeseori cu voie sau fără voie, conştient sau inconştient le ignoră.
Şi cel mai important ... apa poate exista fără viaţă, dar viaţa fără apă este 
imposibilă!  

                                                                                                       Cosmina Jelea, clasa a XII – a A
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1. Tânărul păncean
Într-un oraş mic, aşa cum este Panciu, termenul de “intelectual” este, nu doar rar 

întâlnit, ci şi prost cultivat. Adolescentul îşi îngustează treptat orizonturile şi trăieşte cu 
impresia unei lumi mici ale cărei secrete le cunoaşte pe deplin. Deosebirile sunt greu 
observabile, teama de a fi diferit se afirmă. Ceea ce numim aici “tânăr intelectual” reprezintă 
un individ ce se hrăneşte dintr-un mediu mult prea sărac şi insignifiant. 

Cusurul unui astfel de oraş este că nu oferă modele demne de urmat, iar adolescentul 
tinde adesea să se compare cu etaloanele afişate zi de zi. Constrâns de aceste circumstanţe, 
el poate deveni uşor “narrow-minded”, un megaloman la scară redusă, sau poate accepta o 
lume cu mult mai mare unde se disting clar capacităţile fiecărui individ, unde micimea iese 
la iveală, dar posibilitatea de a creşte e enormă. 

2. În contact cu o altă realitate
Un mediu restrâns dă naştere la multă critică. Un tânăr diferit de ceilalţi este 

marginalizat, privit ciudat, comentat. Eşti criticat pentru modul în care vorbeşti, te îmbraci, 
pentru muzica pe care o asculţi, cărţile pe care le citeşti. Într-un astfel de loc accepţi că ai 
alte preocupări decât majoritatea, sau i te alături.

Spiritul de turmă funcţionează pretutindeni, dar sub alte forme. La contactul cu 
realitatea, într-un oraş mult mai mare, diferenţele de personalitate sunt bine conturate, 
oamenii se simt liberi în a se exprima, iar dacă nu o fac e doar alegerea lor. 

Când nu locuieşti într-un orăşel anonim, ai avantajul de a explora, de a cunoaşte 
şi asta fără să mai fi nevoit să te consideri “buricul pământului”, căci pretenţiile cresc 
continuu, iar tu trebuie să ţii pasul cu ele.

3. Legăturile dintre licee
Alături de familie, şcoala are un rol important în crearea opiniilor şi informarea 

adolescentului. Astăzi stabilirea unor relaţii între licee din oraşe sau ţări diferite este foarte 
populară şi pune în legătură elevi cu concepţii, ocupaţii, medii de viaţă diverse. În acest 
fel, tânărul dintr-un oraş mic află de cerinţele unui liceu dintr-un oraş mare, şi viceversa. 
Acest schimb de idei este benefic pentru viitorii studenţi care ştiu la ce să se aştepte şi îşi 
dau seama de nivelul la care se ridică.

Intelectualitatea, deşi dintotdeauna o minoritate, este pătura socială care clădeşte 
viitorul, iar asta ne priveşte pe toţi. 

 Nu e nicio tragedie dacă preocupările tale nu corespund cu ale celorlalţi, dacă 
munca intelectuală te defineşte. Cultivarea unei gândiri sănătoase trece peste 
etichetele puse de ceilalţi şi “îşi vede de treaba ei”. 

Ioana Pop, 
clasa a XI – a D



43

 z o o m  c u l t u r a l

“Datoria voastră patriotică este de a munci din greu – un alt 
mit extrem de convenabil pentru bogaţii care, aşa cum spunea 
Bertrand Russell, ”preamăresc demnitatea muncii, având în acelaşi 
timp grijă ca ei înşişi să rămână lipsiţi de demnitate din acest punct 
de vedere”. [ … ] Într-adevăr, la începutul Evului Mediu, cei care 
munceau – acei laboratores – erau dispreţuiţi de restul societăţii. În 
vârful piramidei se situau leneşii – clericii şi războinicii.”

“Bineînteles, ignoranţa constituia o armă în plus în panoplia 
capitaliştilor. Important era ca ei să menţină clasa muncitoare într-o 
stare de prostie, astfel încât aceasta să nu-şi dea seama cât de 
perfid era exploatată. ”Folosiţi-vă mult simţurile şi puţin mintea”, 
scria James Froude, discipolul lui Carlyle. ”Gândiţi puţin şi citiţi şi 
mai puţin.“

Tom Hodgkinson, scriitor şi publicist britanic – redactor-şef la 
revista “The Idler”(“Leneşul”) – pornind de la conceptul despre “arta 
de a lenevi” creează un ghid bine documentat adresat “leneşului 
rafinat” al secolului al XXI-lea.

Cartea este structurată în 3 părţi – Dimineaţa, Amiaza şi Miezul 
Nopţii, fiecărui capitol revenindu-i câte o oră (de la 8  până la 7 
dimineaţa) şi o activitate specifică (plimbarea, pescuitul, meditaţia 
etc.).

Textul, deşi construit pe un ton umoristic, abordează teme importante şi se confruntă cu normele 
prestabilite de mai-marii societăţii. 

Autorul face referiri la procesul de imbecilizare la care e supusă clasa muncitoare, la “înmulţirea” 
orelor de muncă şi distrugerea tradiţiilor. Prânzul, odinioară un motiv de bucurie petrecut în tihnă 
alături de familie, este acum un ritual omorât de o viaţă trăită în grabă, e aproape imposibil să-ţi 
aminteşti ultima plimbare în parc sau când ai încetat să munceşti, în concediu fiind.

Hodgkinson evocă personalităţi ca John Lennon, Proust, Milton, Rousseau, Voltaire, Oscar Wilde, 
Nietzsche. Toţi aceşti adepţi ai leneviei demonstrează că putem să o luăm cu binişorul, fără ca aceasta 
să însemne risipă sau sentiment de vinovăţie.

Consumism, viaţa dezorganizată, distrugerea valorilor, clişee, manipularea opiniei publice, 
magazine fast-food – câteva idei puternic amprentate de societate cu care se confruntă autorul într-o 
lucrare menită să distrugă unele opinii, nu atât formate, cât sugerate.

“Ghidul leneşului” este o carte agreabilă, cu multe dezvăluiri interesante şi citate din literatura 
universală reunite într-un “ soi de canon alcătuit din pasaje cu îndemn la lenevie”. Uneori într-un ritm 
decent, alteori exagerând, mesajul lui Hodgkinson rămâne acelaşi: “ Travailler moins, produire plus”.

“Inactivitatea este o treabă foarte grea. Întotdeauna se găsesc mulţi care se străduiesc să te pună 
la muncă.” ( Oscar Wilde )

   “Cine practică inacţiunea
     Este ocupat să nu facă nimic.” ( Lao Tzu )

“Lenevia înseamnă libertate, dar nu a fi liber să alegi între McDonald’s şi Burger King sau între 
Volvo şi Saab. [ … ] Lenevia înseamnă distracţie, plăcere şi bucurie” . (Tom Hodgkinson )                     

Sugestii de lectură - Tom Hodgkinson  
Ghidul leneşului

Ioana Pop, clasa a XI – a D

mic tratat pentru leneşi rafinaţi 
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“(Gemeni siamezi)
Ardealul, prin intermediaritatea sa, este un coşmar 

visat de România şi de Ungaria în acelaşi timp. Două ţări 
legate de aceeaşi teamă neîntrupată. Prin urmare, ambele 
se străduiesc în felul lor să desfiinţeze Ardealul. De fapt, nu 
ştiu ce să facă cu el, iar jocul istoric satanic de-a mingea pe 
care l-au jucat cu această regiune le osteneşte prea mult, 
înainte ca vreuna să fie sigură că a obţinut prada. Câştigarea, 
colonizarea grabnică a Ardealului sunt atât de istovitoare, 
ele par un ţel care sleiesc atât de mult potenţialul ţării 
momentan învingătoare, încât, mai devreme sau mai târziu, 
„din străfundurile fiecărui gând” se iţeşte ideea posibilei 
desfiinţări a regiunii. Soluţia „definitivă” sau „liniştitoare”. 
Şi câtă dreptate este în asta: soluţia definitivă este cea mai 
liniştitoare.”

Visky András, în vârstă de 48 de ani, este poet şi 
dramaturg clujean apreciat în numeroase ţări şi premiat 
pentru literatura sa. În anul 1958 trăieşte experienţa deportării în satul-lagăr Lăteşti 
împreună cu mama sa şi cei 6 fraţi mai mari, după ce tatăl său fusese arestat. 

András cunoaşte de-a lungul anilor de deportare alţi viitori renumiţi scriitori: Paul 
Goma, Adrian Marino, Nicolae Balotă.

“Al cui e Ardealul?” : acest fragment ar pune o problemă intens dezbătută nu atât 
de cei care o trăiesc zi de zi – şi pentru care este de fapt o falsă problemă, cât de cei cu 
interese politice şi norme moral-creştine de-a dreptul stupide. Scris pe un ton conciliant 
şi apelând la conştiinţa cititorului, textul este o structură bine gândită cu argumente 
pertinente şi umor fin. Autorul luptă cu demonii şi prejudecăţile fiecăruia dintre noi printr-
un limbaj poetic adesea ambiguu, trece de la o stare la alta rememorând experienţa exilului 
politic, disputa Har-Cov (Harghita-Covasna, o zonă în care, aşa cum observă şi scriitorul, 
minoritarii maghiari sunt majoritari, iar majoritarii români sunt minoritari) şi absenţa tatălui 
său, marcantă pentru copilul András.

În realitate, neplăcerile de a fi minoritar în Transilvania se datorează presiunilor din 
exterior şi conflictelor politico-religioase. Cele două tabere: Budapesta-Bucureşti, atât de 
diferite cultural şi economic, conduse de instinctul totalitar, manipulează opinia publică, 
visează la acelaşi lucru – Ardealul – vibrând până la limita dezumanizării.

Visky András ne spune ferm că Dumnezeu nu este al ortodocşilor, al musulmanilor, al 
reformanţilor, aşa cum nici Ardealul nu aparţine numai românilor sau maghiarilor. Este al 
acelora care-l locuiesc, al copiilor şi părinţilor ce au trăit în el, al românilor sau minoritarilor, 
indiferent care sunt aceştia. Ardealul există, este al nostru al tuturor, fără deosebire, este 
un dar de la Dumnezeu, ne aparţine în egală măsură fiecăruia dintre noi.

“Al cui e Ardealul?”, o întrebare aparent dificilă, însă răspunsul său îl avem cu toţii, 
este în conştiinţa noastră. Textul ne învaţă să vorbim când suntem în cunoştinţă de cauză, 
să reflectăm, să înţelegem ce se întâmplă în interior, ignorând nedreptăţile din afară.

Al cui e Ardealul?
Al ardelenilor.

Sugestii de lectură - András Visky: 
Al cui e Ardealul?

Ioana Pop, clasa a XI – a D
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Nae Caranfil, regizor unic în peisajul cinematografic 
românesc, aflat acum la al cincilea film, a revenit, la 5 ani 
după ce cucerea cu „Filantropica” public şi critică deopotrivă, 
cu un epic de proporţii, pasionant, emoţionant şi pe 
alocuri, cât se poate de trist, care vorbeşte, cu empatie şi 
ardoare, chiar despre entuziasmul nebunesc al pionierilor 
filmului şi până la urmă, despre patima devoratoare ce i-a 
determinat pe acei oameni să-şi închine viaţa şi energia 
unei arte privite mereu strâmb de cultura „înaltă”.

În cinematografia actuală, dominată de  minimalism 
şi căutarea cu orice preţ a realului, Caranfil a avut curajul 
(sau nebunia? o stare oricum împărtăşită de eroii săi) să 
facă din „Restul e tăcere” o poveste grandioasă, respingând 
cu bună ştiinţă respectarea întocmai a adevărului istoric, 
în favoarea unei mult mai ample meditaţii despre condiţia 
artistului şi în speţă, relaţia de-atâtea ori tumultoasă şi 
frustrantă a regizorului de film cu producătorul.

Jucat cu poftă de actori cărora nu pare să le pese că 
în acelaşi climat de realism-înainte-de-toate se vor trezi 
destui să-i acuze că exagerează sau nu au nuanţe. Nimic mai aberant. Oricine a studiat fie 
şi superficial, perioada şi mediul respectiv, recunoaşte uşor maniera şi gesturile grandioase 
specifice, care atunci erau cum nu se poate mai fireşti.

Iar candoarea cu care Marius Florea Vizante (la a treia colaborare cu Caranfil) se 
abandonează rolului de puşti pasional care la doar 19 ani lasă baltă orice alte preocupări 
şi se aruncă în nebunia realizării a ceea ce va deveni primul film românesc, „Independenţa 
României”, e absolut cuceritoare.

„Restul e tăcere” e mai ales o superbă declaraţie de dragoste necondiţionată făcută celei 
de-a şaptea arte, împăcând estetica înaltă (de la scenografia impresionantă şi costumele 
semnate Doina Levintza la imaginea lui Marius Panduru şi muzica compusă de Laurent 
Couson) cu umorul marelui cinema popular.

Şi nu ne rămâne decât să sperăm că cei care îl vor vedea în cinematografe – singurul 
loc în care grandoarea şi spectacolul extraordinar oferite de acest film pot fi percepute 

şi gustate cum se cuvine – să 
reacţioneze cu aceeaşi ingenuitate, 
poftă şi aprindere cu care o făceau, 
descoperind minunea numită cinema, 
primii spectatori, aşa cum îi vedem 
într-una dintre cele mai frumoase 
secvenţe din splendidul film al lui 
Caranfil. Pe care n-ar trebui să-l 
rataţi sub nici o formă.                                                                                   

Recomandare de film - Restul e tăcere

Paul Petrache, 
absolvent LIS (student U.N.A.T.C. 

“I.L. Caragiale” Bucureşti, Facultatea de film, 
secţia Scenaristică şi critică de film)
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Consumatorii de concerte - 

Def Leppard & Whitesnake
Nici nu se măturaseră 

toate rămăşiţele lăsate de 
Bestfest la Romexpo că locul 
mai găzduia un concert. 
La doar o zi distanţă de 
un festival care-a ocupat 
întreg week-end-ul trecut 
în parcarea B aveau să vină 
16.000 de oameni pentru 
un show Iris/ Def Leppard / 
Whitesnake.

Lume multă, dacă ţinem 
cont de încărcatul program 
concertistic al acestei 
perioade. Însă lucrurile s-au 
aranjat aşa cum trebuie: 
Anul acesta Bestfest a avut 
de toate pe afiş, mai puţin 
rock clasic, spre deosebire 
de anul trecut, când unul din 
headlineri era Alice Cooper .

Consumatorii de hard-
rock - anii ’80 au venit aşadar 

marţi 8 iulie la pachetul Def 
Leppard /Whitesnake,  două 
trupe aflate împreună în 
turneu european. 

Evenimentul a început 
la ora programată – 19. 
Def Leppard au intrat în 
scena după cei de la Iris, iar 
atmosfera s-a încins încet, 
încet. Au dat mulţimii tot ce 
dorea să audă – mă refer aici 
la hiturile trupei de acum un 
sfert de secol. 

Dar capul de afiş al 
serii avea să deturneze 
impresia mea de până 
atunci – Whitesnake au fost 
excepţionali. (E interesant 
de văzut cum evoluează 
lucrurile când Def Leppard 
închid concertul, căci nu e – 
în turneul “The Good and The 
Bad” - o regulă ca Whitesnake 
să încheie seara.). 

Aseară, băieţii buni 
au fost Def Leppard, 
iar Whitesnake au jucat 

rolul  celor “răi”. 
Coverdale&Co – în 
mare formă – au 
făcut o demonstraţie 
despre ce înseamnă 
un concert de hard 
rock optzecist în cea 
mai pură formă. Ori, 
să fii un exemplu 
după 30 de ani în 
branşă e 
demn de 

tot respectul. 
Whitesnake 

a sunat exce-
lent, chiar dacă 
cineva din 
public observă 
că “din formula   
originală n-a 
mai rămas 
decât David 
Coverdale”.  

Componenţa actuală a 
formaţiei include muzicieni 
de prima mărime: Doug 

Aldrich (chitara) - a cântat 
cu Dio şi Hurricane, Reb 
Beach (chitara) are în CV 
trupe precum Twisted Sister, 
Dokken, Winger, clăparul 
Timothy Drury a cântat cu 
Eagles şi Yes, iar toboşarul 
Chris Frazier a fost alături de 
Steve Vai.

Sigur – frontman-ul 
şi-a asumat mare parte de 
spectacol – Coverdale a venit 
cu pletele-n vânt şi gesturile 
unui star hard-rock aflat la 
prima tinereţe. Singurul lucru 
îmbătrânit în toată povestea 
a fost vocea, însă ansamblul 
întreg a fost spectaculos – 
vizual/sonor – încât acest 
neajuns a fost trecut cu 
vederea de către public.

Similar cu Def Leppard, 
Whitesnake au făcut şi ei 
slalom printre piesele vechi. 
Is This Love, Still Of The 
Night, Love Ain’t No Stranger 
sau Give Me All Your Love. 

Pe scurt – unul dintre 
cele mai bune concerte de 
anul acesta. It’s (still) Good 
To Be Bad…

Ioana Pop, clasa a XI – a D
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Să vă găsiţi întotdeauna timp pentru muzică!

  foto: Berti Barbera(stânga), 
Chris Wolstenholme – basistul 

formaţiei Muse(dreapta)

 I.P. : Ai fost şi la prima 
ediţie a B’Estivalului (acum 
B’EstFest). Care sunt cele 
mai vizibile diferenţe între 
spectacolul de anul trecut şi 
cel de anul acesta ?

B.B. : Diferenţa vizibilă 
este cea legată de spaţiu, 
au fost mai multe puncte 
de atracţie, dar importante 
au rămas scenele şi ce s-a 
întâmplat acolo. Din acest 
punct de vedere se menţine 
un nivel foarte bun al calităţii 
artiştilor. La B’EstFest vin 
nume importante şi noi, 
majoritatea vin pentru prima 
oară şi mi se pare un gest 
curajos al promotorilor, 
de a testa publicul de aici. 
Festivalul creşte.

I.P. : Se schimbă publicul 
românesc, este mai receptiv 
la astfel de festivaluri, mai 
“educat”? În ce sens?

B.B. : Festivalul a crescut, 
publicul însă mai are nevoie 
de timp pentru a se obişnui 
cu normalitatea. Încă nu se 
bucură de vibraţia pozitivă a 
unui eveniment de asemenea 
gen. Încă mai caută defecte, 
bârfesc, ironizează ceea ce 
nu înţeleg sau nu cunosc. Nu 
vin de la început, au nevoie 
de prea mult timp pentru 
a intra în frecvenţă. Dar 
există un nucleu de oameni 

care ştiu ce au de făcut. Şi 
numărul acestora va creşte. 
Am intrat deja pe harta 
festivalurilor europene. Ar 
trebui să mergem să vedem 
cum e acolo.

I.P. : Ai fost plăcut 
surprins de prestaţia 
unui artist/e, unei trupe, 
sau poate dezamăgit?

B.B. : Mi-au plăcut 
UNKLE, Roisin Murphy şi 
Manic Street Preachers. 
Alţii m-au lăsat destul de 
rece. M-au enervat The Hot 
Stewards.

I.P. : De ce ar trebui ca 
un licean să renunţe pentru 
3 zile la televizor, computer 
şi să participe la un astfel de 
eveniment?

B.B. : Pentru că este 
live, pentru că televizorul te 
tâmpeşte, computerul la fel 
şi nimic nu se compară cu 
întâlnirea pe viu cu un artist 
bun. E foarte important să 
uiţi pentru moment că eşti 
buricul pământului şi să fii 
pregătit să te conectezi la 
realitate.

I.P.: Care este, în 
viziunea ta, portretul 
tânărului care vine să vadă 
un concert live, cu artişti ca 
Nelly Furtado, Roisin Murphy, 

Unkle, Nouvelle Vague? Dar 
cel al tânărului care vrea să 
se afirme în muzică, dar, din 
diverse motive îi este greu să 
o facă? Unde este problema?

B.B. : Tânărul care merge 
la un concert live a învăţat 
deja ce vrea de la muzică, 
are un nivel peste mediu 
de educaţie şi este deschis 
la noi aventuri muzicale. E 
deasemeni important să ai 
un sistem definit al valorilor 
artistice, deci o cultură 
generală care cuprinde şi 
mulţi artişti din trecut. Omul 
cântă de mii de ani şi nimeni 
nu mai inventează nimic 
acum. E bine să ascultăm 
muzica tuturor timpurilor, la 
fiecare pas există motive de 
bucurie. Trebuie doar să fim 
deschişi.

În privinţa afirmării, 
lucrurile sunt destul de 
clare, dar nu simple. Dacă 
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munceşti, îţi exploatezi 
eficient datele şi crezi în ceea 
ce faci, e imposibil să nu ai 
satisfacţii. Este greu. Trebuie 
să fii pregătit de obstacole, 
înainte de a primi succesul. 
Problema în general este 
la capitolul mentalitate, 
educaţie, atitudine. Unii vor, 
dar nu ştiu ce. Pasiunea îţi 
dă energia de care ai nevoie 
pentru a merge până la 
capăt.

I.P. : Licean fiind, ce 
muzică ascultai? Cum se 
distrau adolescenţii (fiindcă 
sigur nu participau la 
festivaluri gen B’EstFest)?

B.B. : Am avut marele 
avantaj al unei familii în care 
se asculta muzică bună: Nat 
King Cole, Pavarotti, Elvis, 
jazz, blues, clasic... La fel 
de mult m-a ajutat anturajul 
format din oameni mai în 
vârstă decât mine, cel puţin 
o parte din ei. Stăteam şi 
ascultam ce vorbeau ei, eram 
atent şi învăţam. Astfel mi-
am format apetitul pentru 
o arie nelimitată de stiluri 
muzicale. Eram fascinat de 
tot ce era muzică. Cu timpul 
am învăţat să fac diferenţa 
între ce e bun şi mai puţin 
bun. Cu asta mă ocup şi 
acum. Aflu ce e bun şi spun şi 
la alţii. Nu la toţi. Distracţiile 
erau diferite de ce e azi. Nu 
aveam atâtea opţiuni, ne-am 
petrecut copilăria în bezna 
sistematică. Doar părinţii 
şi câţiva profesori, prietenii 
ne mai arătau lumina. Acum 
tinerii sunt expuşi la un 
risc mult mai mare. Fiind 
vulnerabili, ajung repede 

în zona consumismului 
imbecil şi a depersonalizării. 
Corporaţiile au nevoie de 
tineri destoinici şi spălaţi 
pe creier. În rest ne distram 
cum puteam. Făceam ca şi 
voi, numai tâmpenii.

I.P. : Albumul tău e gata. 
Pentru cei care nu cunosc 
muzica lui Berti Barbera, ce 
cântă el? Care este mesajul 
său? Câteva cuvinte despre 
artistul Barbera (şi noul 
album, desigur).

B.B. : Vă invit să vizitaţi 
site-ul www.bertibarbera.
com. E mult mai uşor aşa, 
aveţi acces oricând, aflaţi 
multe despre ceea ce fac 
şi dacă aveţi întrebări în 
plus, scrieţi-mi la info@
bertibarbera.com şi promit 
să vă răspund. Iată o metodă 
bună de a folosi internetul în 
favoarea ta.

I.P. : Mulţi oameni te 
ştiu de la emisiunea Taverna, 
de pe TVR1. Ce a însemnat 
acest proiect pentru tine? 

B.B. : Taverna a însemnat 
un plus de popularitate 
pentru mine. Apariţia 
repetată la TV m-a ajutat 
să-mi promovez intenţiile 
şi să mă reprezint în faţa 
unui public mai numeros. Eu 
sunt profesionist din 1990, 
dar mulţi au aflat de mine 
prin Taverna. Am cunoscut 
oameni deosebiţi, am 
cântat ce-am vrut şi m-am 
distrat copios. Sunt multe 
momente pe care nu le voi 
uita niciodată. Astfel am 
demonstrat că televiziunea 

poate promova şi valori. 
I.P. :  Ce poţi spune 

despre vedetele de carton 
de la noi? De ce sunt atât de 
ascultate: din snobism, din 
lipsă de educaţie muzicală? 
Ce îi lipseşte ascultătorului 
român?

B.B. : Educaţia. Resimţim 
50 de ani de mocirlă. 

I.P. : Îi poţi spune elevului 
de la liceul Ioan Slavici care va 
citi acest interviu, ce este, în 
opinia ta, muzica ? Un drog, 
un mod de viaţă, o pasiune?

B.B. : Muzica este. Şi asta 
ne salvează. Induce echilibrul 
şi ne ajută să coexistăm. Să 
vă găsiţi întotdeauna timp 
pentru muzică, pentru voi. 
Vă mulţumesc.

Reporter:        Ioana Pop, 
clasa a XI –a D  

Intervievat: Berti Barbera, 
 muzician şi prezentator al 

emisiunii Taverna – TVR 
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Seara de vineri, 11 iulie 
a fost ultima a festivalului 
B’EstFest 2008, adresându-
se ascultătorilor de heavy 
metal din România şi, 
după cum am constatat 
la faţa locului, nu numai. 
Evenimentul avea o importanţă 
deosebită, în încheiere urmând 
să cânte britanicii (şi americanul) 
de la Judas Priest, nişte băieţi 
care, cu mult timp în urmă, au 
scos ceea ce ar putea fi numite 
primele albume de heavy metal 
pur şi au contribuit în mod 
irefutabil la popularizarea 
genului.

De remarcat organi-
zarea, neaşteptat de bună 
pentru un concert pe plaiuri 
mioritice (respectarea pro-
gramului, distribuirea bău-
turilor) - păcat că nu a fost 
aşa şi cu 3 zile înainte. 

Să-i listăm dar pe 
membrii Judas Priest: 

Rob Halford (n. 25 august 
1951) - voce 

Glenn Tipton (n. 25 
octombrie 1947) - chitară 

K. K. Downing (n. 27 
octombrie 1951) - chitară 

Ian Hill (n. 20 ianuarie 
1951) - bas 

Scott Travis (n. 6 septembrie 

Liceenii Rock’n Roll
Judas Priest

1961) - tobe 

Setlist-ul 
recitalului Judas 
Priest, scurs cu destul 
timp înainte pe 
Metalhead: 
1. Dawn of Creation. 
Primul intro de pe 
noul album. 

2. Prophecy. 
3. Metal Gods. 

Prima piesă “clasică” a serii, 
de pe veneratul British Steel. 

4. Eat Me Alive. 
Defenders of the Faith!. 
De menţionat că trupa se 
prezintă excelent, deşi 
sunetul nu e tocmai ideal 
(pentru cei din faţă, avea să 
şi rămână doar acceptabil).

5. Between the 
Hammer and the Anvil. 
Prima mostră de Painkiller. 

6. Devil’s Child. A treia 
piesă consecutivă ce ar 
putea fi numită o alegere 
ciudată, în condiţiile în care 
sunt destule piese mult mai 
populare care au lipsit din 
setlist. 

7. Breaking the Law. 
Una din piesele care nu 
puteau lipsi sub nicio formă. 

8. Hell Patrol. 
9. Death. 

Piesa e, în mod 
surprinzător, doar a 
doua (a treia, dacă 
punem intro-ul de 
mai sus) şi ultima 
de pe Nostradamus 
prezentă în turneul 
Priest Feast 2008. 

10. Dissident 
Aggressor. 

11. Angel. 

Scott şi-a demonstrat aici 
timing-ul şi handling-ul, 
deşi teoretic nu avea mare 
lucru de făcut.

12. The Hellion. 
13. Electric Eye. 
14. Rock Hard Ride 

Free. Una din piesele cu un 
titlu ce sintetizează destul 
de bine ceea ce a însemnat 
Judas Priest în ultimii ~30 
de ani. 

15. Sinner. O surpriză 
extrem de plăcută adusă de 
acest turneu. K.K. a părut să 
se simtă în mod particular 
foarte bine.

16. Painkiller. Probabil 
piesa Judas Priest nr. 1 
pentru majoritatea celor 
prezenţi. 

17. Hell Bent for 
Leather. 

18. The Green 
Manalishi (With the Two-
Pronged Crown). Încă 
o piesă pentru a cărei 
reintroducere în setlist-urile 
Priest a bucurat multă lume.

19. You’ve Got Another 
Thing Comin’. Finalul este 
de vis, cu miile de fani 
cântând din toată puterea 
pentru Priest. 

Ioana Pop, clasa a XI – a D
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Ce muzică ascultăm

“Doar muzica, cu farmecul ei spontan, poate potoli sufletul 
rătăcitor şi poate domoli mintea zbuciumată.”    

 (William Congreve)
 
Fără îndoială muzica are o mare influenţă asupra oamenilor. 

Muzica pătrunde către 
cele mai  ascunse  cute ale   
sufletului şi stabileşte un 
contact direct  cu  
sentimentele profunde din 
străfundul memoriei şi al 
imaginaţiei. 

Fiind una din dintre 
cele şapte arte, muzica este 
foarte apropiată sufletului 
uman, însoţindu-l pe bună 
dreptate, pe parcursul vieţii, 
aproape mereu. Ar fi foarte 
greu de imaginat că ne-am 
putea lipsi în totalitate de 
muzică, ea fiind un remediu 
important în serviciul 
sufletului şi al trupului. 

Se pare că cele mai frumoase amintiri sunt însoţite de muzică bună. Momentele 
importante din viaţa unei fiinţe sunt asociate cu melodia ascultată în acea clipă, iar amintirea  
reînvie în momentul reascultării cântecului.

Muzica tristă este ascultată pentru a ridica moralul atunci când apare deprimarea,  iar 
cea veselă atunci când apare o stare de spirit optimistă. Muzica şi diferitele genuri ascultate 
de o persoană influenţează caracterul şi duce la dezvoltarea personalităţii.

S-a demonstrat că muzica pe care o ascultăm spune multe despre noi, fiind o oglindă 
a personalităţii.

Ascultătorii de muzică folk sau jazz sunt persoane creative, cu tendinţe liberale şi cu 
o inteligenţă peste medie. Iubitorii de muzică hip-hop sau dance sunt persoane optimiste, 
expansive şi tolerante chiar şi cu persoanele care au idealuri un pic prea conservatoare. Cei 
curioşi sau veşnic îndrăgostiţi de noi aventuri şi cu o mare predispoziţie către activitatea 
fizică pot fi cei care ascultă rock în mod frecvent. Temperamentele agresive şi violente, dar 
şi introvertite şi puţin timide sunt probabil cele care ascultă rap sau heavy metal. Muzica 
clasică şi lirică e adorată de personalităţi dramatice care tind să sufere din dragoste, în timp 
ce  muzica pop este preferată de către oameni sociabili şi generoşi cu o minte simplă, dar 
întotdeauna deschisă spre nou. Opinia cercetătorilor în privinţa ascultătorilor de muzică 
soul este că sunt firi impulsive şi vorbăreţe.

Acum poate apărea un nou mod de a cunoaşte o persoană: “Spune-mi ce muzică 
asculţi, ca să îţi spun cine eşti!”   
                                                                                         Loredana Diaconu, clasa a X – a E

Ilustraţie: Mihaela Pădureţ, cls. a XI-a D
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Berbec  (21 martie - 20 
aprilie)

 E şansa ta! Dacă vrei să 
strici mediile celor de la 
a XII-a nu te sfii s-o faci! 
Învaţă-i minte: trebuie să 
se pregătească pentru bac. 

Taur  (21 aprilie – 21 mai)

Inspiraţia te cam lasă la 
nevoie. Ai prea mulţi bani 
şi nu ştii cum să-i cheltui. 
Sfatul unui astrolog de 
succes: păstrează-i! 
Luna viitoare Comitetul 
de părinţi iţi va face 
reproşuri. 

Gemeni  (22mai – 21 iunie)

Disputa dintre tine şi unul 
din elevii tăi te-a „scutit” 
de promovare. Ai uitat să 
fii înţelept şi... uite unde 
te-a adus cruzimea ta!  Data 
viitoare fii mai indulgent! 

Rac (22 iunie – 22 iulie)

Din ce în ce mai rău! Vacanţa 
asta ţi-a luat tot cheful 
de şcoală; te ciocneşti de 
colegi invidioşi şi de elevi 
mult prea silitori; ar fi bine 
să-ţi faci datoria, să nu mai 
chiuleşti!  

Leu (23 iulie – 22 august)

Ochii tăi ca marea sunt 
acoperiţi de alge verzi-
albastre din jurul lor. De 
câte ori nu ţi s-a spus să 
nu intri în încurcături? 
Sfat: stai acasă; măcar o 
săptamână...

Fecioară (23 august – 22 sep.)

Grăbeşte-te să-ţi iei banii, 
altfel conducerea instituţiei 
iţi va observa greşelile şi vei 
avea mult de pierdut. 

Balanţă (23 sep. - 22 oct.)

Te agiţi întruna, eşti uşor 
irascibil, crezi că faci mult, 
dar de fapt nu faci nimic. 
Dacă nu-ţi ajunge timpul, 
nu „muşca” din pauza 
elevilor.

Scorpion (23 oct. – 22 nov.)

Felicitări! Vitaminele pe 
care le-ai luat au fost 
excepţionale! Ai reuşit 
să iei în greutate 5 kg! 
Dacă nu slăbeşti, ştii bine 
că elevii vor fi destul de 
inventivi să-ţi găsească o 
poreclă. 

Săgetător (22 nov. – 21 dec.)

Apropierea lui Marte de 
Coada Dragonului indică 
apariţia unor pete roşii pe 
obrazul drept, care se vor 
accentua peste noapte. Este 
un motiv de îngrijorare, aşa 
că ar fi bine să consulţi un 
medic şi să-ţi iei CONCEDIU!

Capricorn (22 dec. – 19 ian.)

Se pare că eşti creditat(ă) 
din toate părţile! Datorită 
părului strălucitor câştigi 
mult fără să faci nimic; 
din păcate ora ta s-a 
transformat în „sfatologie” 
despre „cum să ai un păr ca 
al meu?”. Sfat: nu renunţa 
la şamponul antimătreaţă 
extravolum.

Vărsător (20 ian. - 18 feb.)

Nici n-a început bine 
şcoala şi deja simţi că 
trebuie să renunţi la 
anumite responsabilităţi. 
Nu că ar fi greu, însă chiar 
ar trebui să iei o pauză. 
Ar fi bine să ai mai multă 
grijă de tine, dar fără să-
ţi neglijezi slujba. 

Peşti (19 feb. – 20 martie)

Întotdeauna ţi-ai dorit să te 
poţi implica mai mult, însă 
astrele te sfătuiesc să fii 
prudent. Sănătatea ta este 
şubredă, însă îşi va recăpăta 
forţa; ghinionul unora, 
norocul altora...

                                                                                                          Ionela Dragomir, clasa a XII – a D
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Andreea: buna alex
Alexandra: buna ft 
Alexandra: ce faci?
Andreea: nu stiu cum sa iti descriu ce fac. fac foarte bine...stii, de la o 
vreme au inceput sa imi placa fluturii...fluturii in stomac
Alexandra: stiu senzatia... e chiar placuta mai ales knd e pt prima data 
Andreea: intr-adevar, e pt prima data knd simt asa ceva... si stiu k tu esti 
mai in masura sa vorbesti despre asta pt k tu iubesti deja...simt k nu mai e 
mult pana o sa ajung si eu la fel
Alexandra: stii ce iti spun.. MA BUCUR !  pt k e frumos sa iubesti...da` pe 
cine trebuie, adik sa nu te faca s suferi ....
Andreea: stii, eu intotdeauna am avut suspiciuni in privinta baietilor, adik 
niciodata nu m-am implikt atat de mult, dar acum e cu totul altceva...e 
perfect cu ciprian...
Alexandra: e ceva normal sa ai suspiciuni...mai ales dak mai auzi vreo 
fata k se plange k “ iar m`a inselat”... simti asa k te dezamagesti....oricum 
dak tu simti k e perfect...si ciprian te face sa te simti perfecta alaturi de el...
eu zic ca merita 
Andreea: ce frumos ai spus, k in melodia aia” multi spun k sunt perfect, 
insa fara dragostea ta eu sunt defect” 
Andreea: imi da multa incredere baiatul asta, in mn, in el si in tot ceea ce 
vreau sa realizez, ma sustine
Alexandra: inseamna k deja nu mai e “tu si el” ... s`a ajuns la “voi” ... 
intelegi nu? 
Andreea: faza e k tinem mult unul la celalalt si poate k asta face din el si 
mine un “noi”...suna frumos...de fapt, este frumos ce se intampla
Alexandra: ft... da` eu sunt destul de curioasa...cum e baiatu perfect? 
acest ciprian? 
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Andreea: ei... stii k perfectiunea nu exista, deci nici baiatul perfect sau fata 
perfecta, dar intotdeauna pt cei kre iubesc persoana iubita nu are niciun 
defect...
Andreea: ciprian e adorabil, de la modul in care vorbeste, se poarta, merge, 
mananca, danseaza...tot ce face e plin de gratie, de eleganta, nu stiu... 
Alexandra: esti indragostita LULEA !! 
Andreea: nu-mi mai spune asa..
Alexandra: eee...  
Andreea: stii, azi am vorbit cu elena, si imi povestea ca se cearta cu 
prietenul ei, k a devenit park alta persoana , k nu mai e cel de care s-a 
indragostit ..
Andreea: imi da de gandit asta, dak e doar ceva de moment ce simt acum ...
Alexandra: hmm... ft... persoanele difera ... oricum nu ai d und s stii c s`a 
intamplat intre ei , de s`a ajuns sa se certe atat de des... 
Alexandra: sper sa isi revina si el.... k tare frumosi mai erau impreuna 
Andreea: ma gandesc k dak nu e baiatul potrivit prima dragoste poate 
ramane o amintire neplacuta, sau poate o amintire dureroasa, oricum , tot o 
sa ne-o amintim 
Alexandra: normal... adik sunt de aceeasi parere cu tn... eu o sa`mi 
amintesc de catalin toata viata... adik e singurul baiat caruia i`am spus TE 
IUBESC ! si am spus`o din inima ... ma jur  
Andreea: ma emotioneaza ce-mi zici
Andreea: stii
Andreea: ciprian mi-a spus k ma iubeste deja, de cateva ori...simt k e 
sincer...se uita in ochii mei knd imi spunea, insa eu nu stiu dak chiar il iubesc, 
asa ca prefer sa nu-i spun ink
Alexandra: iti spun eu...vei sti la momentul potrivit... 
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Andreea: imi e foarte bine cu el, ma simt protejata, inteleasa, alintata...
Andreea: cred k te plictisesc cu povestile astea si cu ceea ce spun, dar 
macar tie sa iti povestesc, prietena mea din copilarie
Alexandra: stai fata klma.... k nu ma plictisesti... 
Alexandra: chiar imi place 
Alexandra: imi place s te ascult... si imi place sa te vad fericita 
Andreea: chiar pot spune k sunt fericita..tocmai m-a sunat, urmeaza sa ne 
vedem mai tarziu...abia astept 
Alexandra: oooo .... 
Alexandra: atunci e bine ft....
Alexandra: te las sa vb cu iubi 
Alexandra: si sper sa fiti fericiti 
Andreea: dak ai sti kt de mult vreau si eu asta...
Andreea: ft... am asa o senzatie knd vb q el...am inima mik mik....
Alexandra: love love love  
Andreea: nu mai rade...
Andreea: mai facem ceva?
Alexandra: mai scrie faza asta nu mai rade
Andreea: nu mai rade...
Alexandra: ft...imi doresc sa fii fericita...sa fiti fericiti ...
Alexandra: si te iubesc mult sa stii 
Andreea: si euuuuuuuuu 
Alexandra: hai aq te las sa vb cu iubitelu` 
Andreea: nu te superi...dar stii k pleak maine la facultate...mai vb noi
Alexandra: da ft ... stai klma
Alexandra: ciao ! 
Andreea: pa pa alexuta
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Georgiana Dună, cls. a XI-a E
 Flavia Postolache, cls. a XI-a E
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Tendinţe generale
Vine toamna şi trebuie să înnoim iarăşi garderoba. 

Pentru unii tineri preocupaţi de ţinuta lor este deja o 
dilemă ce haine trebuie să poarte pentru a fi  ‘trendy’.  Ei 
bine, nu vă faceţi griji că veţi ajunge iarăşi la conflicte cu 
<bătrânii> în privinţa bugetului pentru garderobă. Puteţi 

să-i convingeţi mult mai uşor, cu siguranţă, să vă lase să le cotrobăiţi în dulapurile cu 
haine vechi, de pe timpul lor. Pentru că … DA ! Moda a revenit şi, cu mici ajustări, hainele 
de odinioară se pot încadra perfect în noile tendinţe. Astfel puteţi fi chic la un preţ mic.

Astfel, subţiri sau groase, practic transparente, foarte largi sau mulate, tricotajele 
se impun datorită libertăţii de mişcare pe care ne-o oferă - fie că este vorba de o jachetă 
lungă cu funcţie de mantou, fie de rochii sau pulovere.

O altă influenţă este perioada anilor `80 atât prin croieli, variaţii de lungimi şi 
suprapuneri cât şi prin introducerea unor uşoare elemente din cultura punk specifică acelor 
ani.

Este o asociere care presupune mult curaj în afirmarea personalităţii, atitudine şi care 
scoate la iveală romantismul, feminitatea şi învăluie în mister.

Deseori conflictul între generaţii îşi găseşte un punct de plecare şi în faptul că părinţii 
nu sunt de accord cu moda sau cu stilul copiilor de a se îmbrăca. Faptul că putem purta 
hainele lor, uşor modificate, ne poate apropia de ei. 

Ţesături 
Ţesăturile sunt în continuare cele naturale precum mătasea, bumbacul, lâna în diverse 

tipuri de texturi.
Cromatică 
Culorile verde-menta, albastru-indigo, roşu-violet sunt cele propuse pentru sezonul 

toamnă-iarnă 2008-2009. Ele se suprapun maronului care devine culoare de bază, creând 
o armonie între rece şi cald, nota de prospeţime este dată însă de culori luminoase precum 
galbenul, violetul, turcoazul.

Chic & Shopping
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Noul sezon toamnă- iarnă aduce şi un an şcolar nou. Şi pe acest plan avem noutăţi în 
tendinţe! Se poartă uniformele! Moda uniformelor a revenit uimitor după atâţia ani de când 
nu a mai fost obligatorie. Tinerii sunt entuziasmaţi să o poarte, majoritatea, pentru că îşi 
aleg singuri modelul, culorile, respectând în acelaşi timp instituţia statului, şcoala. De ce 
să nu recunoaştem că petreceam mult timp în faţa dulapului gândidu-ne ce să purtăm la 
şcoală, încercând să fim decente, trendy, dar să ne simţim şi în largul nostru. Liceul “Ioan 
Slavici” a ales o uniformă elegantă, dar şi tinerească, într-o combinaţie de nonculori şi o 
nuanţă plăcută de roşu.

Machiaj 

Ochii căprui 
În ceea ce priveşte machiajul ochilor în funcţie de culoarea 

irisului, culoarea căprui nu te condiţionează în niciun fel, spre 
deosebire de ochii verzi sau albaştri, care sunt mai bine accentuaţi 
prin folosirea culorii complementare roz şi respectiv portocaliu. Prin 
urmare, poţi experimenta culori precum maro, roz, mov, albastru 
verde, auriu etc.

Ochii verzi
Nuanţele ideale pentru accentuarea ochilor verzi sunt cele calde, 

pastelate de bej (sidefat), roz sau mov. Nu vă feriţi însă nici de uşoare 
tonuri de gri pentru un efect de ochi “fumurii” ce contrastează plăcut 
cu nuanţa deschisă a irisului, fapt ce implică automat evidenţierea 
atuului natural.

 Sperăm ca sfaturile noastre să vă fie de folos şi să vă dea 
încredere în voi. Şi nu uitaţi, indiferent de tendinţele 
în modă, trebuie să fiţi voi înşivă în 
hainele voastre, pentru că “omul face 

haina, nu haina pe om”. 
Georgiana Dună, cls. a XI-a E

 Flavia Postolache, cls. a XI-a E
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